
Poštnina plačana ▼ gotovini

Leto XXI. TRGOVSKI LISTNaročnina za Jugoslavijo: 
oeloletno 180 din, za */• leta 
B0 din, za 'U  leta 45 din, 
mesečno 15 din; za mo
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Uredništvo ln upravnlfltvo 
Je v Ljubljani v Gregorči
čevi ulici 23. — Rokopisov 
ne vračamo. — Račun prt 
poSt. hranilnici v Ljubljani 
It. 11.953. — Tel. It. 25-55.
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Plenarna seia Zbornice za TOI
V četrtek ob 9. dopoldne je bila 

v posvetovalnici zbornice plenarna 
soja Zbornice za TOI, katere  so se 
udeležili zbornični svetniki skoraj 
polnoštevilno.

.Sejo je otvoril p redsednik  Je la 

čin, ki je pozdravil vse svetnike 
te r posebej zastopnika banske 
uprave načelnika dr. Rateja.

K onstatiral je sklepčnost seje ter 
takoj prešel na dnevni red in po
dal naslednja

predsedsivena naznanila
1. Kr. banska uprava je z odlo

kom dne 24. decem bra 19117. odo
brila  zbornični proračun za leto 
1998. in zbornici dovolila pobirati 
8% doklado na pridobnino in na 
družbeni davek kakor tudi m ini
m alne prispevke v sklenjeni iz
m eri.

2. Dodatnili taks za obrtni od
sek banska uprava še ni odobrila, 
obljubljeno pa nam je, da jih  bo 
odobrila  v najkrajšem  času. Zbor
nica radi tega še ni mogla pričeti 
s pobiranjem  višjih taks.

3. Na zadnji predsedstveni seji 
je zbornica pooblastila p redsed
n ike odsekov, da izvedejo imeno
vanje v davčne odbore v lastnem  
delokrogu, k a r  se je  tudi zgodilo.

4. Nam estnik zborničnega svet
n ika g. Lovro P lan ina v Škofji

Loki je podal ostavko na svoje 
mesto.

5. Kr. banska uprava je  po
trdila im enovanje v šolski odbor 
abiturijentskega tečaja Zbornice 
za TOI naslednje gos|K>de;

Ivana Jelačina, p redsedn. zbor
nice;

Albina Sm rkolja, predsednika 
trgovskega odseka;

F rana Sirca, svetnika zbornice;
dr. Karola P irjevca, ravnatelja 

trg. akadem ije v L jubljani, in
dr. Ivana P lessa, tajnika zbor

nice.
7. P redsednik  gostinskega odse

ka Ciril Majcen je poslal dopis, v 
katerem  predlaga, da se z ozirom 
na odločbo m inistrstva za trgovino 
in industrijo , s ka tero  se ni ugo-1 
dilo zborničnem u predlogu za odo-J

britev četrtega podpredsednika, na 
današn ji p lenarn i seji sklene, da 
se m inistrstvo naprosi, naj izpre- 
meni tozadevno besedilo uredbe o 
zbornicah.

Nadalje je sporočil, da mu je 
poslal zbornični svetnik Rebek 
pismo, v katerem  naznanja, da je 
[»ostalo stan je  v obrtnem  odseku 
nevzdržno. Namenoma se ustvar
jajo nesoglasja, da  je vsako aktiv
no sodelovanje nemogoče. Bil da 
je tudi osebno žaljen in zato iz
javlja, da ne bi mogel več sodelo
vati v odseku, če ne bi dobil za
doščenja. V praša predsednika, kaj 
nam erava ukren iti, da se te raz
mere odpravijo.

Predsednik  Jelačin  omenja nato, 
da je govoril tudi z zborničnim 
svetnikom Zadravcem , ki mu je 
da l ustno skoraj isto poročilo. 
Prosi, da oba gospoda podasta 
pismeno poročilo te r bo potem 
takoj dal vso zadevo na dnevni 
red prve predsedstvene seje. Prosi 
oba gospoda, da se s tem odgovo
rom zadovoljita.

Sledilo je poslovno poročilo, ki 
se pa ni prečitalo, k er je bilo raz
deljeno med svetnike.

Poslovno poročilo zbornice
o  gospodarskem  položaju v Uoveitfj«

In o  delu
Gospodarsko - politične izprc- 

rnembe na naših m ejah, določila 
novega finančnega zakona te r 
polno nerešen ih  notranje - gospo
darsk ih  in  obrtno - pravnih  vpra 
Sanj, vse to je povzročilo negotovo 
razpoloženje te r  poslovno vzdrž
nost. Zbornica je  zato skušala s 
svojimi opozorili pospešiti u red i 
tev vseh teh  vprašanj, in sicer 
tako, da  b i se upoštevali in teresi 
Slovenije.

Od vprašanj, ki so se pojavila 
po zadnji p lenarn i seji, je  treba 
V prvi vrsti om eniti vprašanje 
reform e železniških tarif, ki je 
posebno važno za naše kra je , na
dalje revizijo zaščitne zakonodaje 
za delavstvo, da bi se zaposlilo 
čim večje število delavcev ter 
vprašan ja turizm a, strokovnega 
šolstva in končno novele obrtnega 
zakona. Po svojih delegatih se je 
zbornica udeležila cele vrste an
ket in  konferenc o  vseh teh  vpra
šanjih  te r  za v^e izdelala tudi ob
sežna strokovna poročila in p ri
pravila potrebne predloge. Sode
lovala pa je  tudi p ri sedm ih pis
menih anketah.

Zelo intenzivno pa je  bilo tudi 
notranje delo zbornice. Tako sta 
bili od zadnje p lenarne seje dve 
predsedstveni seji, tr i seje o b rt
nega odseka in uprave Zavoda za 
pospeševanje obrta, sestanek ob rt
nega odseka zaradi novele o b rt
nega zakona ter še cela vrsta se
stankov z in teresenti o raznih 
ak tualn ih  vprašanjih . V tem času 
je nadalje bilo 110 občnih zborov 
obrtn iških , 33 gostinskih in 23 
trgovskih združenj te r  je bila 
zbornica zastopana kot nadzor
stvena oblast na 127 občnih zbo
rih . Poleg tega pa je dobila zbor
nica od m inistrstva zelo delikatno 
nalogo, da reorgan izira  združenja 
po srezih v močna skupna zdru
ženja s posebnim i sekcijam i za 
glavne stroke. Kako intenzivno

je b ilo  delo  zbornice, se vidi iz 
tega, d a  je zbornica p rejela  lani 
33.675 dopisov, odposlala pa 31.887. 
Samo v prvih treh  mesecih 1938 
je prejela zbornica 8600, odposlala 
pa 8250 dopisov.

Kako velika je b ila  naloga zbor
nice, dokazuje tudi to, da je  bilo 
v tej dobi uveljavljenih okoli 
40 zakonov, uredb, pravilnikov in 
m ednarodnih sporazumov, o  ka te 
rih  je m orala zbornica izreči svoje 
utem eljeno m nenje. Naloga zbor
nice je bila še posebno težka, k er 
so na eni s tran i mnoga oblastva 
tolmačila opozorila zbornice kot 
kritiko, na d ru g i stran i pa tud i ni 
bilo med in teresen ti vedno dovolj 
razum evanja za delikatno nalogo, 
ki jo im a zbornica kot posredo
valka v gospodarski politiki.

Zunanje-politični dogodki
D ravska banovina je postala čez 

noč soseda velike Nemčije z ogrom 
no razvito industrijo , ki je naj- 
inoderneje oprem ljena. A vstrija, s 
katero  smo bili v najtesnejših  sti
kih, je b ila  za nas važna aktivna 
gospodarska postojanka, posebno 
pa tudi za naš turizem . Veliko 
avstrijskih državljanov je bilo za
poslenih v naši industriji. Dunaj 
pa je igral v naši zunanji trgovini 
še vedno znatno posredniško vlogo. 
S priključitvijo  A vstrije k  Nem
čiji je  nastalo vse polno vprašanj, 
ki jih je treba  hitro  rešiti. Tako 
vprašanje trgovinske pogodbe in 
plačilnega sporazum a, obm ejnega 
prom eta, pravne pomoči in  več ko 
20 gospodarskih sporazum ov. Ude
ležba Nemčije skupno z A vstrijo

v naši zunanji trgovini znaša nad 
40%, da je naš trg  zelo odvisen 
od obeh dežel. V prašanje je tem 
bolj pereče, ker ima Nemčija d ir i
girano gospodarstvo, ki ga mi ni
mamo. Različna pa je tudi struk
tura uvoza in izvoza med Nemčijo 
in Jugoslavijo. Trgovinska pogod
ba z Avstrijo še ni bila  odpove
dana, vendar pa bo im ela p rik lju 
čitev na avstrijsko gospodarstvo 
velik vpliv. Zaenkrat se morejo 
samo oceniti nekatere  posledice. 
Glede napovedanih boljših izvoz
nih pogojev v Italijo sm o še skep
tični, dok ler se ne doseže širša 
baza za medsebojno gospodarsko 
sodelovanje.

Posledice zboljšanih političnih 
odnošajev z Italijo v gospodarskem 
pogledu še niso prišle prav do iz
raza. Za izvoz našega lesa in ži
vine se še ni našla prava kom 
penzacija. Zato tudi še ni mogoče 
obnoviti našega izvoza v Italijo v 
starem  obsegu.

Naša zunanja trgovina je bila 
lani aktivna za 1040 milijonov din. 
Največ je k tej visoki aktivnosti 
pripomogla koruza, ka tere  smo 
izvozili za 689 milijonov din. Zelo 
visok je bil tudi izvoz lesa v višini 
911 milijonov din, silno sč je po
večal tudi izvoz rud. K tako veli
kem u izvozu so pripomogli p red
vsem izredni m om enti, zato nas 
dosežene številke ne smejo p re 
motiti. P ri uvozu beleži rekord 
uvoz surovega bombaža, ki je  bil 
za 10 milijonov kg večji od lan
skega. Uvoz je tako narastel za
radi izredno nizkih cen ter je p re
segal potrebo, da je sedaj nastal 
občuten zastoj.

Poslovno poročilo om enja nato 
vse trgovinske pogodbe, ki so bile 
sklenjene v preteklih  zimskih me
secih. Bistveno te pogodbe niso 
olajšale položaja v plačilnem  pro
metu.

V naši zunanji trgovini moramo 
rešiti še važna vprašanja, ki jih 
zlasti občutijo gospodarski ljudje 
v obm ejnem  pasu. Tudi naše kli
rinške terjatve znašajo še vedno 
okrog 400 milijonov, v prom etu z 
Italijo pa imamo k a r 3 razne kli
rinške račune, k a r gotovo ne po
spešuje poslovnih stikov.

Prihodnja tedemka Številka .Trgovskega lista'
izide kot

POSEBNA DOLENJSKA ŠTEVILKA
v Izredno povešanem obsegu in zelo povelani nakladi 2e v sredo, dne 13. aprila.

Zanimanje za to številko je po vsej Dolenjski izredno ve
liko in že sedaj je uprava „Trgovskega lista“ prejela od 
vseh trgovskih združenj a tudi od občin številna naročila. 
Zaradi izrednega zanimanja za

dolenjsko številko »T rgovskega lis ta "
b o d o  t u d i  i n s e r a t i  v t e j  š t e v i l k i  s i l n o  u s p e š n i .  
Inserat v  dolenjski številki „Trgovskega lista" pomeni 
v i z i t n i c o  p o d j e t i j  za o d j e m a l c e  na D o l e n j s k e m .  
Inserate  za do l e n j sko  š t e v i lk o  »»Trgovskega lista"  
s p r e j e m a m o  l e  š e  d o  p o n e d e l j k a  o p o l d n e .

V našem domačem gospo
darstvu

so elem entarne nezgode povzročile 
veliko škode. Posebno slabo letino 
je imelo naše vinogradništvo in 
sadjarstvo. V zimskih mesecih se 
je začelo krčenje obratov v več 
industrijskih panogah. Število in
dustrij se je celo zmanjšalo. Tako 
je padlo lani število industrij za 5, 
naraslo pa je število obrtniških: 
obratov za 197, trgovinskih za 151 
in gostinskih za 143.

Na denarnem t rgu
se polagoma izvaja mobilizacija 
vlog te r je v ta namen prejel del 
denarnih zavodov posojila od jav
nopravnih zavodov. Še vedno pa 
je znaten del denarn ih  zavodov 
ostal brez izdatne pomoči. D enar
ni zavodi morajo zato pri obnav
ljanju svoje likvidnosti postopati 
skrajno previdno. Bile so tudi že 
vse potrebne transakcije v na j
boljšem toku, ko je odpis 25% 
km etskih terjatev pokvaril ves 
načrt. Velik del osvobojenih vlog 
pa se pretaka v Poštno hranilnico, 
kar pom eni praktično odtegnitev 
denarja iz njegove plodonosne 
vloge za naš trgovski in stavbeni 
kredit.

Poročilo navaja nato vpliv Priv. 
zanatske banke na naš obrt. Iz 
•poročila navajamo samo naslednje 
ugotovitve. Naprošenih je bilo. v 
Ljubljani pri zanatski banki k re
ditov za 8,2, odobrenih pa je bilo 
za 5,4 m ilijona din. Vloge pri 
ljubljanski podružnici so narasle 
na 8,2, delnic pa je bilo vplačanih 
za 2,1 milijona din, vseh posojil 
pa je bilo danih za 11,7 m ilijona 
din. Poročilo ugotavlja, da Z- B. ni 
izpolnila one matične in zaščitne 
vloge, ki se je od nje pričakovala.

Tudi Narodna banka ne nudi 
slovenski izvozni trgovini, indu
striji in produkciji one opore, ki 
se je od nje pričakovala. Od vseh 
meničnih posojil N. B. v višini 
1431 milijonov din  je bila Slove-, 
nija udeležena samo s 104 mili
joni. Pa tudi glede lom bardnih po
sojil ni nič bolje. Zanimivo je, da 
odpada od vseh vlog na žiro raču
ne na Slovenijo samo dobrih 4%..

V preteklem  letu  pa je postala 
N. B. tudi odločilen činitclj v naši 
zunanji trgovini in trgovinski po
litiki te r d irig ira  kredite  naše zu-! 
nanje trgovine. S tvar bi bila v' 
redu, če ne bi odločali predvsem  
bančno-tehnični vidiki, oziri urav- 
novesenja klirinških  plačil te r  
cene tujih plačilnih sredstev za 
državo. Gospodarski krogi zato 
dostikrat ne morejo razum eti 
ukrepov N. B. K onstatirati pa je  
tudi treba, da se N. B. ni posre
čilo, da  bi zm anjšala zastoj v kli
rinškem  prometu. V svojem poro
čilu N. B. sicer trd i, da  se kot 
centralna k red itna  institucija za
veda dolžnosti za funkcioniranje' 
domačega denarnega trga, v res
nici pa vidimo, da je ves njen in
teres uperjen  v to, da pride vso 
zasebno denarništvo pod neko 
vrste kontrolo N. B.

P ri Poštni hranilnici imajo pri
vatni zavodi samo 117,6 m ilijona 
d in  k red ita , čeprav znašajo njene 
h ran ilne  vloge 1248, njena goto
vina pa 1005 milijonov din. Jasno 
je, da pri takšnem  stanju  še niso 
ustvarjeni pogoji za normalizacijo 
našega kred itnega in denarnega 
trga.
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Težak udarec je zadel d en arn e  
lavode z uredbo

o likvidaciji kmetskih 
dolgov.

V  Sloveniji je prevzela PAB od 
609 zavodov skupno 47.863 dolžni
kov e skupno vsoto 479,5 m ilijona 
d in. Za odpis g re  od te  vsote v 
b rem e  upniških  zavodov 120 m ili
jonov d in , k a r pom eni veliko osla
b itev  substance za in teresiran ih  
den arn ih  zavodov. D ejansko pa je 
v Sloveniji, k je r je bilo  izredno 
veliko število  posojil privatnikov 
in  zlasti iz trgovskih krogov, še 
težje. V račanje blagovnih dolgov 
v 12 letih  pom eni brezobrestno 
vezanje obratnega kap ita la  na 
dolgo dobo let, k a r je  za trgovce 
bolj neugodno, kakor takojšnja 
poravnava za 50%. Poleg tega pa 
se je  izkazalo, da  je  u red b a  o  
likvidaciji km ečkih dolgov nepo
polna in nezadostna tud i v drugih  
ozirih. To dokazuje tud i dejstvo, 
d a  se je  m oralo izdati že več iz- 
p rem injevaln ih  u redb  in avtentič
n ih  tolm ačenj. Posebne težave so 
nastale , k e r  nova u redba  ne daje 
nobene točne defin icije  glede va- 
Skega obrtn ika. Poročilo zbornice 
podrobno navaja, da  v tem  oziru 
izdani p redpisi n ikakor ne zado
voljujejo. *

Tudi za industrijo  v Sloveniji se 
n i položaj izboljšal in  na zadnji 
skupščini Zveze industrijcev se je 
konstatiralo , da  ni mogla izkori
s titi živahnejše konjunkture , k i jo 
je  povzročilo splošno oboroževanje.

Posebno neugodna okoliščina pa 
je  za bodočnost našega gospodar
stva

davčna preobremenitev 
v Sloveniji

Dočim so v drugih  banovinah samo 
25% banovinske doklade, znašajo 
v d ravsk i banovini 95% . Tudi 
im am o tu  davščine, ki jih  druge 
banovine ne pozuajo. V išje mezde, 
višji prevozni stroški te r v 
s tandard  delavstva, vse to  zelo 
neugodno vpliva na našo  proiz
vodnjo. Zato ima tud i industrija  v 
drugih  banovinah mnogo intenziv
nejši tem po, kakor v dravsk i ba 
noviui.

Vprašanju preureditve že
lezniških tarif

sm o posvetili vso pažrtjo. Z zniža
njem  prevoznine na k ra tke  raz
dalje je hotela dobiti železniška 
up rava  nazaj one transpo rte , ki 
jih  je  k ljub slabem u stanju  cest 
izgubila na tovorne avtom obile 
To pa samo s tarifam i sploh ni 
dosegljivo, temveč bi m orala že
leznica o rganizirati prom ptnejši 
prevoz in  tud i dostavo blaga do 
prejem nika. Posebno težko je  bilo 
zvišanje prevoznine na razdalje do 
400 km, na k atere  razdalje dobav
lja ta  naša trgovina in  industrija . 
Podrobno proučevanje tarife  je  
pokazalo, da je b il v načrtu pred
v iden  največji de l zvišanja p re
voznine za lesno industrijo , občut
n o  pa tudi za rudninske surovine 
t e r  pogonska sredstva. Zvišanje je 
utem eljevala železniška uprava  s 
poviškom  cen. Razprave novega 
ta rifn eg a  načrta so tra ja le  nad 
2 meseca, n ak a r je  bilo  obsežno 
gradivo redigirano v in tern ih  se 
jah  tarifnega odbora v februarju . 
Nobeno drugo  zbornično območje 
n i bilo  na  p rav iln i določitvi tarif 
tako  za in teresirano  ko naše. Tu so 
industrije , ki m orajo dovažati su
rovine nad 400 km  daleč, znaten 
d e l industrij zelo občuti konku
renco z industrijam i, ki im ajo na 
razpolago vodna pota. Zato je bil 
tu d i in teres naših gospodarskih 
krogov za novo tarifo  izredno ve
lik . Z zadovoljstvom m orem o ugo
toviti, da  je  železniška uprava b i
stveno om ilila svoj prvotni p red 
log in da  se bo tarifa , ki bo uve
ljavljena najbrže v juniju , gibala 
v znosljivih mejah.

Vprašanje modernizacije 
naših cest

»e prib ližu je zakonski ureditv i. 
Na podlagi finančnega zakona ima 
g radben i m in ister pooblastilo, da 
izda uredbo o ustanovitvi državne

ga  in  banovinskih cestnih fondov. 
P rvotni načrt je  zbornica odklo
n ila, k e r  je  b il sestavljen na  čisto 
centralistični podlagi. Poleg tega 
je  p rinaša l načrt nove davščine, 
ki b i se stekale  v skupni državni 
fond, le v m ajhni m eri pa v bano
vinske fonde. Nejasna so b ila  tudi 
določila glede najetja  posojil. P ro 
računska razprava ni p rinesla  v 
ta vprašanja več jasnosti in  bali se 
moramo, da  bodo potrebe naše 
banovine zapostavljene. Stanje na
ših ce3t pa m edtem  rapidno naza
duje, k e r  k red iti za vzdrževanje 
obstoječih cest ne zadostujejo.

Zanimanje za novelizacijo 
obrtnega zakona

je  b ilo  zelo veliko. O brtni zakon 
je b il izdelan v dobi najboljše go
spodarske konjunkture  in- zato ni 
predvideval za dobo depresije  
sankcij, k i so b ile  p repo trebne in 
k i so jih  trgovci in  obrtn ik i po
zneje zam an zahtevali. Reklo se 
e, d a  so se  m orali in teresi trgov

cev in obrtnikov podrediti zaradi 
nastale brezposelnosti splošnim 
interesom . Poleg tega je bil obrtn i

Novi finančni zakon
povečuje takse  v blagovnem  pro
m etu po železnicah, p ri carin jenju  
blaga te r povečuje za polovico tudi 
sodne takse. Poleg tega vsebuje 
fin. zakon pooblastila za uvedbo 
posebnega dodatka na  državne 
davke, za k ritje  novega 4 m ilijard 
nega posojila. P rva tran sa  tega po
sojila bo  znašala, kako r čujemo, 
700 milijonov din . Nas predvsem  
zanim a, koliko od nam eravanih  
del bo izvršenih v Sloveniji. K 
podpisovanju posojila bodo p r i
tegnjeni vsi socialni zavodi, d e n a r
ni zavodi in delniška podjetja. 0  
tem  b o  izdana še posebna u red 
ba, s k a te ro  se bodo m orali re 
zervni zakladi obvezno nalagati v 
drž. vrednostne pap irje . Sm er fi
nančne politike zadnjih let, k i po
vzroča uvajanje novih banovinskih 
doklad in  trošarin , ne d a  b i se 
zm anjšali državni davki, se občuti 
v Sloveniji tem  teže, k e r  je delež 
Slovenije p ri razdelitvi skupnega 
davka mnogo prem ajhen.

Skoraj v relativno is ti m eri 
ko državni, je bil povišan tud i ba-

C enjenim  naročnikom  I
Iz tehničnih razlogov o d p a d e  zaradi do-

Tudi za znižanje občinskih pro
računov je in terven ira la  zbornica 

sm islu želj interesentov. 
Zbornica se je  nadalje  zavzela 

za to, da  se 
pavšaliranje pridobninc razširi 

tudi na  m ale trgovske obrate, po
dobno kak o r za obrtn ike. Ti mali 
obra ti naj se tud i oproste dolžno
sti vlaganja davčnih napovedi. 
Zbornica je nadalje predlagala, da 
se zneski, k i ee naklonijo v kul
tu rn e , dobrodelne in socialne na 
m ene, priznajo  kot odbitne po
stavke. Poslovno poročilo navaja 
še celo vrsto  predlogov, k i jih  je 
stavila zbornica za om iljenje davč
nega brem ena. Tako je  zbornica 
ponovno pokren ila  tud i vprašanje 
rabatov in  neizterljivih terjatev 
te r  p red lagala , da  se  kazni glede 
računske takse znižajo.

Med socialno političnimi 
akcijami zbornice

; e treb a  zlasti om eniti nastop zbor
nice proti zvišanju lestvice za 
uvrstitev  obratov v nezgodne raz
rede. Za pe t le t b i pom enilo to  
zvišanje 25,8 m ilijona d in  nove 
obrem enitve, k i je  z ozirom na 
mnoge d ru g e  poviške socialnih da
jatev pač nesprejem ljiva.

Delavsko zavarovanje k ljub da
našnji obrem enitv i gospodarstva 
n i p rineslo  delavstvu mnogo. Saj

lenjske številke »Trg, lista« redna številka v
ponedeljek.

Prihodnja številka »Trg, lista« izide kot
posebna dolenjska številka  v sredo, in sicer
kot tedenska izdaja.

Dolenjska številka ho tako velikega obse
ga in polna tako zanim ive vsebine, da bo več
ko nadomestila izpadek ponedeljkove številke.

Prosimo cen j. naročnike, da to blagohotno
upoštevajo.

zakon v mnogem oziru praktično 
neuporaben , k e r  se n iso  izdale 
številne u redbe in p rav iln ik i, ki 
jih  je predvideval. Mnogo določb 
obrtnega zakona pa je  bilo  p rak 
tično tudi neizvedljivih. V rhu tega 
je tudi p raksa  šestih le t prinesla 
celo vrsto novih pojavov in posta
vila polno odprtih  vprašanj.

Naša zbornica vztraja na sm er
nicah, ki so b ile  sprejete  na kon
ferenci zbornic 1. 1934. Predlogi, 
k i so jih dostavila glede sprem em - 
be obrtnega  zakona združenja, so 
b ili tako raznovrstni, da jih zbor
nica ni mogla v celoti sprejeti, 
tem več se je  m orala om ejiti na 
bistvene in načelne predloge, da 
se bodo vsaj ti upoštevali. Moremo 
pa ugotoviti, da  sc niso pojavila 
pom em bnejša nasprotja  glede sta
lišč posam eznih odsekov in je zato 
upanje, d a  se bo mogla zbornica z 
enotnim  m išljenjem  a firm ira ti kot 
skupna institucija.

F iskalna obrem enitev gospodar
skih podjetij se ni n ik je r zmanj 
šala, tem več zbog poostrene kon 
trole in  uvedbe novih dajatev še 
povečala. Carinski ažio je bil po
večan za nadaljn jih  100%, k a r  je 
p rišlo  deloma v dobro  domači pro 
dukciji, h k ra ti pa podražilo blago, 
ki ga dom a ne izdelujemo.

Posebej je treb a  om eniti novelo 
k carinski tarifi z dne 4. II., s ka 
te ro  so b ili delom a upoštevani 
predlogi naše zbornice. Posebno 
važno pa je, da ni več carine pro
stega uvoza strojev, k ar im a še to 
nep rije tno  posledico, da podlegajo 
stroji, ki niso carine prosti, še 
8% ni postavki skupnega (javka na 
poelovni prom et. Nove investicije 
so se s tem  znatno podražile. 
Zbornica sm atra, da  to ne bo 
korist nap redku  našega gospodar
skega razvoja. S februarsko nove
lo pa tudi ni še rešeno vprašanje 
p reured itve  naše carinske politi
ke. Uvozne carine za instalacijski 
elektrotehnični in stro jn i m ateria l 
so previsoke, enako uvozne carine 
na industrijske  surovine in pol- 
fabrikate.

novinski proračun, ki izkazuje 
177,395.000 izdatkov, te r je  za 
27,49 m ilijona višji od lanskega. 
Dobili smo novo trošarino  na je
d ilno  olje, proti kateri se je zbor
nica izrekla. Tudi L jubljana in 
M aribor sta zvišala svoja proraču
na. L jubljana pokriva svoje po
trebščine predvsem  z ind irek tn i
mi davščinam i, zlasti tudi s tro 
šarino in nvoznino.

Davčno brem e je v državi ne
sorazm erno razdeljeno. Obrem eni
tev z drž. davkom  je v dravski b a 
novini skoraj še enk ra t tako veli
ka kakor pa je  državno povprečje 
Tudi obrem enitev s sam oupravni
mi dokladam i je  v Sloveniji naj 
večja.

Lani je bilo  v Sloveniji 72.000 
predlogov za sodne eksekucije 
pretežno za javne dajatve. To jas
no kaže, kako težko izpolnjujejo 
slovenski davkoplačevalci svoje 
dolžnosti. Še bolj značilno pa je 
da se je v zadnjih letih zavarovalo 
zemljeknj-ižno v Sloveniji dolgov 
za 214 m ilijonov din. P ri odm eri 
davkov se le preveč pozablja, da 
je danes možnost zaslužka do 
skrajnosti izčrpana. Zbornica je 
na to opozorila fin. m inistrstvo.

Zbornica se je  nadalje zavzela 
za zopetno uvedbo sporazumov 
glede davka na poslovni prom et 
in terven ira la  je, da se prom etni 
davek na živino ne bi pobiral in je 
im ela slednja intervencija delen  
uspeh. Sploh je zbornica in terve 
n ira la  glede vseh predlogov, ki jih 
je dobila iz obrtn iških  vrst. Zbor 
nica je tud i predlagala znižanje 
dopolnilne prenosne takse, ki je 
zvezi z raznim i dokladam i dosegla 
že tako višino, da ni več v skladu 
s plačilno zmožnostjo zavezancev 
Ponovno je zaprosila zbornica fin 
m inistrstvo, d a  naroči davčnim 
upravam , d a  se priznanična taks 
po tar. post. 33. ne pobira od vsa 
kega posvedočenega plačila, kakor 
je drž. svet tud i že razsodil. Konč
no je  zbornica predlagala, da ee 
opustijo potrd ila o  p lačanih dav 
k ih  za udeležbo na licitacijah.

bo onem ogel delavec pre jem al le 
eno tre tjin o  ozirom a četrtino  svo
jega zaslužka, vdovska ren ta  pa bo 
znašala le  eno četrtino starostne 
rente pok. moža. M inistrstvo za 
soc. politiko je zato dovolilo prosto
voljno višje zavarovanje za one
mogle, ki pa naj se dovoli le pod
jetjem , k i zaposlujejo več ko 100 
delavcev.

Mnogo sporov je  nastalo  zarad i 
čezm ernega izkoriščanja določb

1 219. in  246. obrtnega zakona.
' Zbornica je predlagala zato, da  
se naj z avtentičnim  tolm ačenjem  
zakona določi, d a  sme delodajalec 
za prvih  sedem  dn i odbiti od mez
de hranarino , k i jo delavec p re je 
ma istočasno od okrožnega urada. 
Nadalje je pred lagala , da  zastarajo 
zahtevki iz službenega razm erja  v 
roku enega le ta  po dospelosti.

Razširjeno je bilo pokojninsko 
zavarovanje zasebnih nam eščen
cev na vso državo. S tem  je  izena
čeno brem e, ki ga je dosedaj no
silo  sam o gospodarstvo v d ravsk i 
in prim orsk i banovini.

Število zavarovancev p ri SUZOR- 
ju  in  0U ZD  se je  zvišalo v janu
a rju  (v p rim eri z lani) p ri prvem  
za 24.809, p ri drugem  za 6299 za
varovancev, povprečna zavarovana 
mezda pa za 1*32 din. Povišanje 
mezd pa je bilo  v celoti konsuini- 
rano od poviška cen za agrarno  
proizvode.

Trgovinske. 
in gostinske zadeve

K er se je uvedel za špedicijska 
podjetja, trg . agen tu re  in zastop
stva koncesijski režim , je banska 
uprava  odred ila  trim esečni rok, v 
k a te rem  se m orajo obrtna poobla
stila  predložiti obrtn i oblasti, da 
veljajo nadalje kot koncesije. 
H krati se m ora priložiti potrdilo  
zbornice, da  je  im etnik dotični 
o b rt zadnje leto  dejansko izvrše
val. Takih potrd il je izdala zbor
nica dosedaj 57.

Glede odredbe banske uprave, 
da ne sinejo trgovci na  sejm skih 
dneh izven ali poleg sejm skega 
prostora postavljati p red  svojimi 
trgovinam i svojih stojnic, se ni 
mogla zbornica soglasiti te r je 
svoje stališče razložila m inistrstvu.

Zbornica je opozorila združenja, 
da v obseg pooblastila za m ešane 
trgovine ne spadajo trgovine z 
lesom.

Mnogo je b ilo  sporov glede p ra 
vice, ki jo im ajo producenti po 
§ 137. obrt. zakona za prodajo bla
ga, ki ga sami ne izdelujejo. K er 
je presoja v teh vprašanjih  zelo 
težka, sm o predlagali, da se zade
va u red i z novelo.

Borba zbornice proti 
krošnjarstvu

je znana. Brez števila akcij je v ta 
namen pod vzela zbornica. Zato je 
bila tem  bolj presenečena, ko je 
m inistrstvo nam esto splošne p re
povedi krošnjarstva izdalo pojas
nilo, da se m orata celo pri kroš- 
n jarjen ju  z m anufakturnim  b la
gom ločiti dve kategoriji. Ena, v 
k a teri se prebivalci že od genera
cije do  generacije bavijo s tem 
poslom in katerim  da  zato ni mo
goče prepovedati niti k rošn jar
stva z m anufakturnim  blagom. V 
drugo  kategorijo  pa spadajo po 
m nenju m inistrstva one osebe, ki 
se bavijo s prodajo m anufaktur- 
nega blaga samo zato, da pridejo 
laže do  velikih zaslužkov. Samo 
tem  osebam  se dovolilo ne sme 
podaljšati in samo te je treba eli
m in irati iz našega trgovskega pro
m eta.

Ce b i se oblastva dejansko rav
nala po navodilu m inistrstva, bi 
m oralo krošnjarstvo z m anufaktur
nim  blagom v kratkem  prenehati 
ali se vsaj reducirati na m inim um  
Iz pritožb, ki jih  je p re je la  zbor
nica, pa je razvidno, da se število 
krošnjarjev ni zm anjšalo in da se 
izdajajo krošn jarska  d o v o l i l a  tudi 
osebam, ki teh po n a v o d i l i h  m i
nistrstva  ne b i sm ete im eti. Zato

vala, da so krošn jarstvo  z mnnu- 
fakturnim  blagom  brezpogojno 
prepove.

Poročilo zbornice navaja še šte
vilne d ruge  predloge, ki jih je sta
vila zbornica m inistrstvom . Ome
njam o zlasti predlog fin. m in istr
stvu, da  se zniža cenik za zavaro
vanje valute ob izvozu lesa, peru t
nine, jajc, kož in  d rug ih  p red 
metov.

Trg. m inistrstvo je  p redp isalo  
navodilo, da  se vajenci, ki s e  ho
čejo izučiti za sam ostojno izvrše
vanje trgovinskega obrta, ne m ore
jo sp rejem ati v uk po im etnikih 
rokodelskih ob rtov, k e r  prodajal- 
nice niso trgovinski obrti.

Trgovinsko m inistrstvo je izdalo 
navodilo za izdajanje poslovnih 
knjižic za pomožno osebje. (Ta na
vodila je  »Trg. list« že objavil.)

Zbornica se je  ponovno zavzela 
za to, da se čim p re j izda u redba 
o kontroli nad izvozom sadja.

Celo vrsto intervencij je izvršila 
zbornica tudi

zaradi poštnih zadev.
Tako je opozorila na pritožbo iz 

Radencev, da se v tujski sezoni 
začenja prom et s s trankam i šele 
ob 3. popoldne, na slabe telefon
ske zveze K ranja z Beogradom  in 
Zagrebom , za zgraditev telefonske 
avtom atične centrale v Celju, za 
položitev kabla v m estu Ptuju, 
glede poslovnega časa pri poštah 
v Ptuju, L jutom eru, Gor. Radgoni 
in drugih  k rajih , ki p rihajajo  zla
sti v poštev p r i izvozu sadja, ter' 
zlasti še na neuporabne železne 
telefonske žice.

G lede form alnega postopka pri 
carin jenju  poštnih paketov so b ile  
na konkretne pritožbe zbornice iz
dane naslednje odredbe:

Bančni in valutni oddelek je od
redil, da se mora poštnim pošilj
kam priložiti o rig inalna faktura, 
da jo carinarn ica overi.

Oddelek za carine je odredil, 
da se pobira  petk ra tna  pristo jb i
na za skupni in luksuzni davek, 
če ni predložen račun oz. ce je v 
računu vrednost blaga očitno pre
nizka. N adalje je odredila carin
ska uprava, da se mora navesti 
država, v kateri se je blago pro- 
izvelo.

Strokovno šolstvo
Na območju zbornice je  10 tr- 

govsko-nadaljevalnih šol, k i jih 
obiskuje 635 vajencev in vajenk. 
Vsi drugi trgovski vajenci, katerih  
je 1646, morajo obiskovati meša-

je zbornica ponovno opozorila m i- . ne obrtne in trg. nadaljevalne šole 
nistrstvo na pritožbe, b i jih stalno ali pa obrtno-nadatjevalne Sole. 
p rejem a te r  je zato znova zahte- N ekatere trg. nadaljevale šole
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so start* že vrč ko 50 Irt. Vse tc 
šole imajo tri letnike. I’o določ
bah J? 19. pa se zahteva za trgov
ske obrate samo dveletna učna do
ba. Ta določba pom eni uajhujši 
udarec za naše trg. nadaljevalne 
šole. P ri noveli obrtnega zakona 
bo zato treba najp re j na to g le
dati, da se podaljša učna doba za 
trg. obrate od dveh na 3 leta. 
P raksa  je dokazala, da  dovršeni 
štirje  razred i srednje ali m eščan
ske šole ne m orejo nadom estiti 
učnega roka, še m anj pa enega le
ta zaposlitve v trgovini, k e r ni
majo absolventi teh šol zadostnega 
strokovnega znanja niti praktične 
usposobljenosti »a trgovino. Revi
zija teh določb je  nujno potrebna, 
če nočemo popolnoma dem ontirati 
strokovnega šolstva.

Od 29 trg. združeni
je  imelo dosedaj 25 svoje redne 
občne zbore in samo 4 združenja 
so m orala iz tehničnih razlogov 
odložiti zbore čez predp isan i rok. 
Vsa trg. združenja so im ela 1.1937. 
9025 redn ih  članov, 924 vajencev in 
722 vajenk te r  1904 pomočnikov 
in  1760 pomočnic. Vseh 29 trg. 
združenj je im elo 215  m ilijona din  
dohodkov in 2'5 m ilijona din iz
datkov.

Za dvig tu jskega prometa
je  zbornica intenzivno delala na 
podlagi sm ernic, ki jih je podal 
na zadnji p lenarn i seji p redsednik  
gostinskega odseka Majcen. Zlasli 
je posvečala zbornica svojo pozor
nost zboljšanju stanja našega ho
telirstva. Na anketi trg. m in istr

ova je  p rodrl predlog naše zbor
nice, da  se prepusti lokalnim  fak
torjem  odločitev, če naj bo v tu r i
stičnem k ra ju  tu rističn i odbor ali 
zdraviliška kom isija. Glede klasi
fikacije gostinskih obratov in m ak
sim iran ja  cen smo zahtevali, da 
bodi tozadevna u redba le  okvirna. 
K akšna bo bodoča tu jska sezona, 
je še ffegotovo.

Za gostinstvo je bilo rešeno naj
težje vprašanje banovinskih troša
rin . Ban d ravske  banovine se je 
odločil za pobiranje banovinske 
trošarine  na podlagi p rav iln ika z 
dne 12. decem bra 1937. te r  je bila 
e tem  odpravljena an a rh ija  v pro
m etu z vinom, ki je spravljala v te 
žak položaj ne le gostilničarje, 
tem več tud i banovinske in  občin
ske finance. Zaradi tega prav iln i
ka se je  krošnjarstvo z vinom in 
šušm arstvo znatno omejilo.

Po izjavi trg. m in istra  dr. V rba
niča je  upati, d a  se bo vprašanje 
sanacije hotelske industrije  ugod
no rešilo  na podlagi pooblastil, ki 
jih je  dobila vlada z novim finanč
nim  zakonom.

Poslovno poročilo om enja nada
lje, da  je ban po zaslišanju zbor
nice in za in teresiran ih  organizacij 
predpisal uredbo o pomožnem oseb
ju v letoviških krajih. Predlogi 
zborničnih svetnikov za znižanje 
banovinske takse na javne plesne 
prireditve so im eli delen uspeh. 
Tudi vprašan je  avtorskih honorar
jev je bilo ugodno rešeno. Da bi 
mogla vsa združenja čim bolj so
delovati p ri noveli obrtnega zako
na, je  dostavila zbornica vsem 
združenjem  tudi slovenski prevod 
pred lagane novele obrt. zakona.

Posebno važna je bila za o b rt
nike revizij«, delavske zaščitne za
konodaje. Ena glavni *, zahtev naše 
zbornice je bila, da se o d p ira ln i in 
zap iraln i čas ne veže z delovnim  
časom in da se sedanji lOurni d e 
lavnik no zniža na 8 u r  dnevno. 
Na konferenci v Sarajevu so p r i
znali tudi zastopniki delavstva 
stvarnost in tehtnost argum entov, 
ki jih je v tem vprašanju  navedla 
naša zbornica.

Reorganizacija obrtnega šolstva 
te r novela k zakonu o  strokovnih 
šolali je bila ponovno p redm et na 
razpravah zbornic. Sklenilo se je, 
d a  se predlaga m in istru  za trgo
vino in industrijo , da  se pogoji za 
sprejem  na obrtne, delovodske in 
tehnične sredn je  šole poostre. Za
rad i dopolnitve prednaobrazbe naj 
se ustanove na tehniških srednjih  
šolah posebni dopolnilni tečaji.

Zavarovanje obrtnikov
se ne prem akne Z m rtve točke. 
Težkoče so zlasti v tem, k e r ni po
trebn ih  m aterialn ih  sredstev  za 
k ritje  stroškov.

Za naše obrtn ike je  važen p red 
pis, da se število obrtniških zdru
ženj skrči najm anj za polovico. 
V ta nam en naj bi se posam ezna 
združenja sp rem enila  v odseke, 
predsednik i teh odsekov pa bi bili 
avtomatično tudi člani uprave do- 
tičnih združenj.

Z aradi šušm arstva je zbornica 
ponovno in terven ira la. Trg. m ini
strstvo že p rip rav lja  uredbo, po 
k a te ri b i se mogla proti šušm ar- 
jem odred iti tudi zaplem ba orodja.

Zbornici se je posrečilo, sla se 
sodavičarska stroka veže na uspo
sobljenost in dovolitev. Znova je 
predlagala zbornica, da se v rtn ar
stvo proglasi kot rokodelski obrt.

Obrtno nadaljevalnih šol je bilo 
lani 59 z 223 razredi, s 417 učnimi 
močmi in 54 veroučitelji.

c

Sledilo je poročilo 

o računskem zaključku,
ki ga je podal zbor. svet. Z adra
vec zelo podrobno. V im enu nad
zorstva predlaga, da  se računski 
zaključek odobri, gen. tajniku Mo
horiču pa podeli razrešnica. (So
glasno sprejeto.)

Glede novele obr
poroča predsedn ik  Jelačin, da se 
je o  noveli razpravljalo  na sejah 
vseli odsekov, vendar pa niso vsi 
odseki v vseh podrobnostih zavze
li isto stališče. Potrebno je zato, 
da se  p repusti predsedstvu, da 
sp rav i vse te  predloge v sklad.

Nato je  podal obširneje  poroči
lo o predlogih obrtnega odseka 
podpredsednik  Ogrin, za trg. od
sek je poročal njegov p redsednik  
Smrkolj, da je trgovinski odsek 
za to, da se pooblasti za končno 
redakcijo predlogov predsedstvo 
zbornice.

Za industrijsk i odsek poroča 
zbor. podpredsednik Nkuhcc. Ob
žaluje, da se v načrtu  trg . m ini
strstva niso upoštevali predlogi 
zbornice glede §§ 219. in  220. 
obrtnega zakona. Na vsak način 
je treb a  tudi določiti rok, v kate
rem  zastarajo  terja tve  iz službe
nega razm erja. Glede razsodišč 
naj ostane s ta ra  določba. Pozdrav
lja v noveli določbe o zaščiti do
mače delavnosti, zlasti da se  p ri 
prvih  dveh licitacijah upoštevajo 
le domače tvrdke. Potrebna pa je 
tudi določba, da bodo dum pinške 
cene p ri dobavah nemogoče.

Nikakor se odsek  ne strinja, da
bi se odprav ila  prisilnost indu
strijsk ih  združenj.

Tudi industrijsk i odsek je za to, 
d a  se končna stilizacija predlogov 
p repusti predsedstvu.

V enakem  sm islu se izjavi tud i 
zastopnik gostinskega odseka, 
zbor. svet. P e te rlin .

Avtonomija obrtnega 
odseka

je bila naslednja točka, o  kateri 
b i m oral razprav lja ti zbornični 
svet. P redsedn ik  Jelačin poroča, 
da je v sm islu zadnjega sklepa 
naročil zborničnem u uradu, da iz
dela v sm islu predlogov obrtnega 
odseka načrt za to avtonomijo. 
Toda obrtn i odsek n i dal nobenih 
predlogov. Nato je o  tem  razprav
ljala predsedstvena seja, na kate
r i je bilo sklenjeno, da se pozove 
obrtn i odsek, da do 1. julija p red 
loži svoje predloge. P redlaga zato, 
da se ta  točka dnevnega reda od
loži, d a  izdela m edtem  obrtn i od
sek  svoje predloge. (Soglasno 
sprejeto.)

Podpredsedniško m esto  
za gostinski

Zbor. svet. Majcen je  predlagal, 
da bodi odsek, katerem u pripada 
p redsednik  zbornice, b rez  pod
predsednika, da bi tako tud i go
stinski odsek mogel dobiti svojega 
(K)dpredsednika.

P redsedn ik  Jelačin  poroča, da 
večina odsekov ni na ta predlog 
p rista la , tem več je za to, da naj 
ima vsak odsek svojega podpred
sednika. Da pa bo m ed tem , ko 
se to izvede, gostinski odsek ved
no zastopan v predsedstvu, naj se 
sklene, da zastopa p redsednika 
gostinskega odseka, če jo ta  zadr
žan, v predsednistvu njegov na
m estnik.

Zbor. podpredsednik  Ogrin se 
izjavlja proti, k e r bi bili obrtn iki 
potem  preslabo zastopani, a je 
obrtnikov 18.000, pripadnikov go
stinskega stanu p a  le 5.000.

Tako predsedn ik  industrijskega 
odseka Skubee, ko predsedn ik  t r 
govinskega odseka Smrkolj se iz
javita za predlog p redsednika. 
T udi zastopnik gostinskega odse
ka zbor. svet. Peterlin se  p rid ruži 
tem u predlogu.

Zbor. svet. Zadravce om enja, da 
se o  tem predlogu sploh n i raz
pravljalo v obrtnem  odseku. V 
im enu m anjšine se prid ružu je  
m nenju predsedstva, vpraša  pa, 
kako je to, da obrtni odsek o  tem  
ni razpravljal.

Gen. tajn ik  Mohorič ugotavlja, 
da je  bil predlog zbor. svet. Maj
cena poslan vsem odsekom in da 
je  re fe ren te  še posebej opozoril, 
da m orajo odseki o tem predlogu 
razpravljati.

Nalo se je razvila dolga debata 
in se je m estom a zelo razvlekla.

Zbor. svet. A vsenek opozarja, 
da treba ostati čisto na pravni 
podlagi. G re tu za dve stvari. Za 
uredbo o zbornici, po k a te ri ima 
zbornica največ 2 do 3 podpred
sednike, Zbornični svet m ore 
sk lepati le  v okviru le uredbe. 
P ritegn itev  v predsedstvo zborni
ce nam estnika p redsednika go

stinskega odseka pa  se tiče prav il 
zbornice.

Gen. ta jn ik  Mohorič je nato po
dal ves h isto ria t tega vprašanja. 
Opozorilo zbor. svet. A vseneka je 
pravilno. Po u redb i o zbornici, ki 
ima zakonsko moč, im a zbornica sa
mo 3 podpredsednike. M inistrstvo 
je dosedaj odklonilo vse predloge, 
da se število podpredsednikov po
veča na 4. Pač pa je  izjavilo, da 
n i nemogoče, da se in terno  zbor
nica sporazum e tako, da so 3 pod
predsedn ik i in predsednik  zastop
niki odsekov. V tem  sm islu je 
tud i gostinski odsek predložil svoj 
predlog, toda ne  v sm islu no tra 
nje ured itve vsega vprašan ja , tem 
več v sm islu uredbe.

Po dolgi debati, v k a te ro  so po
segli razni zbornični svetn ik i, je 
izjavil p redsednik  gost. odseka 
Majcen, da um akne svoj predlog, 
k e r v tej točki noče bojnega gla
sovanja.

Sledili so nalo štev iln i sam o
stojni predlogi zborničnih svetn i
kov, o katerih  bomo poročali p r i
hodnjič. S posebnim odobrava
njem  je bil sprejet predlog zbor. 
svet. H rastelja  zaradi obm ejnih 
razm er. Daljša debata pa  se je 
razvila rad i nedostatkov p ri pošti 
in  zlasti v telefonskem  prom etu. 
Tu so podali zbor. svet. Rozman, 
Cukala in drugi svoje predloge, 
gen. ta jn ik  Mohorič pa je pojasnil, 
da so razm ere tako slabe, k er mo
ra pošta na leto oddati od svojega

zaslužka po 150 milijonov din drž. 
blagajni. Dokler še to ne odpravi, 
ni upati na zboljšanje.

Po sprejem u vseh samostojnih 
predlogov je poročni predsednik 
Jelačin , da je  p rejel pismo zbor. 
svetnika, zakaj se zbornica ni p ri
ključila akciji društva hišnih po
sestnikov za javen shod proti ne
katerim  določilom fin. zakona. 
Zbornica kot napol oficialna orga
nizacija ne more p rire ja ti javnih 
shodov in tako tudi ne v tem p ri
m eru. Da pa se on osebno ne boji 
sodelovati p ri takšnih akcijah, je 
že dokazal. Pism o je zato neu te
meljeno. Zbor. svetn ik i so tem u 
m nenju tud i p ritrd ili.

D aljša debata je  nastala tu d i za
rad i vprašan ja zbor. svet. Zadravca, 
kako je  mogoče, d a  so se imenovali

v davčne odbore d rugi ljudje, ka
kor pa so jih obrtn iška združenja 
soglasno zahtevala. Navaja tudi 
konkretne prim ere, ki so povsod 
povzročili nezadovoljstvo, zlasti 
ker so bili im enovani tudi čisto 
m ladi ljudje, ki za delo v davč
nem odboru niso še dovolj izvež- 
bani. Zahteva pojasnilo v tej za
devi.

P redsednik  Jelačin pojasni, da 
so se te izprem em be izvršile po 
želji predsednika obrtnega odse
ka Ogrina, ki tud i zanje odgovar
ja. Razvila se je  nato daljša deba
ta, k i pa ni dala pravega rezul
tata. !

Nalo je p redsednik  Jelačin za
ključil sejo in  voščil vsem zbor. 
svetnikom  vesele velikonočna 
praznike.

Obini zbortrgovcev
Ob nezadovoljivi udeležbi član

stva je  im elo Združenje trgovcev 
v L jutom eru d n e  3. t. m. v gostilni 
»Triglav« svojo redno  letno skup
ščino.

Vodil jo je dolgoletni p redsed
nik g. Vilar, ki je  po uvodnih for
m alnostih pozdravil zastopnika 
Zbornice za TOI g. Hrastelja ter 
ta jn ika Zveze trgovskih združenj 
dr. Gornika.

Poročilo predsednika 
Vilarja

V svojem  obširnem  poročilu je 
nato očrtal splošni gospodarski po
ložaj te r  ugotovil, da  «e Slovenija, 
posebej pa se ljutomerski okraj, 
ne moreta ponašati z zboljšanjem 
gospodarskega stanja, čem ur je 
vzrok tud i slaba lanska letina* 
Poudarjal je, da se podeželje za
nemarja in  da se posveča prem ala 
pažnja njegovim interesom  in po
trebam . Zahteve podeželskih k ro 
gov je s trn il v naslednjem  stavku: 
Manj palač v centralah, zato pa 
več drugega bolj koristnega kon
struktivnega dela, več melioracij, 
regulacij rek in potokov, več cest 
in mostov, več osnovnih in stro
kovnih šol — sploh več skrbi za 
podeželje!

V svojih nadaljnjih  izvajanjih 
se je do taknil vseh vprašanj, ki 
tarejo  in  zanim ajo našega podežel
skega trgovca: trgovinskih pogodb, 
pridobnine in  novih brem en, k i se 
nalagajo trgovcu, tako prispevka 
za izredno uporabo cest, poviška 
carinskega ažija, razširjen ja  po
kojninskega zavarovanja na trg. 
nameščence, dalje nelikvidnosti 
naših d en arn ih  zavodov, posebej 
pa še  škodljivega kopičenja denar
nih sredstev v državnih denarnih 
zavodih.

V elik del svojih izvajanj je po
svetil p redsednik  škodljivcem tr 
govstva, zlasti krošnjarstru, k i se 
nem oteno širi in razvija in odjeda 
k ru h  legalni trgovini, državo pa 
oškoduje za davke, da lje  privilegi
jem  nabavljalnih in konsumnik za
drug, k i jih povsod favorizirajo, 
industrijskim prodajalnicam, vele
blagovnicam in kartelom. Slednje 
je z veleblagovnicami vred  označil 
za sredstva tujega velekapitala, s 
katerim  nam erava ta zasužniti na
še narodno gospodarstvo. Omenil 
je nadalje  slabe poštne razm ere, 
nezadovoljivo železniško politiko 
te r povišanje prevozne tarife, ki 
bo k ljub in tervenciji gospodarskih 
krogov na novo obrem enila  trgo
vino. Obširno je govoril še  o  pro
računih, posebno državnem , k i je 
zgrajen ua dom nevi, da je naše go
spodarstvo v razcvitu in obeta po-
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Združenja
Ljutomeru
ostreno davčno prakso. Izrazil je 
nezadovoljnost gospodarskih k ro 
gov, da  se praksa predalekosežnih 
amamlmanov še n i odpravila, am
pak  še celo razširila  tako, d a  se 
uveljavlja poleg rednega proraču
na še  poseben proračun z obšir
nim i pooblastili za najem anje po
sojil. P ro testira l je zoper ustano
vitev novih centralnih fondov te r 
po ugotovitvi, d a  naraščajo dolgovi 
občin,banovine in države skokoma, 
zahteval, da  se za pravilno in p ra
vično uporabo dovoljenih zneskov 
za javna dela  izdela prem išljen  
gospodarski načrt, k a r  bi bilo d e 
lo gospodarskega sveta.

Ko je očrtal še delo Zbornice, 
Zveze in  Centralnega p redstavn i
štva zvez trg. združenj, je pozval 
člane, naj pristopijo  h konzorciju 
»Trgovskega lista« te r naroče vsaj 
sobotno številko tega trgovcem 
prepotrebnega glasila. S pozivom, 
d a  naj se trgovci s trnejo  v obram 
bo svojih koristi in narodnega go
spodarstva sploh te r da naj izločijo 
iz vseh gospodarskih vprašanj do
stik ra t jalovo politiko, je p redsed
nik  zaključil svoje izčrpno poro
čilo, ki so ga poslušalci nagradili 
z iskren im  odobravanjem .

Zastopnik Zbornice svetnik H ra
stelj je  nato izrekel pozdrave te 
inštitucije te r  očrtal njeno delo v 
preteklem  letu. Svoje poročilo je  
završil s pozivom, naj vzgoji trgov
stvo v sebi trdno voljo in  stanov
sko zavest, d a  bo za svoje naloge 
tako pripravljeno, kakor to te rja  
naš čas.

Iz podrobnega tajniškega poro
čila posnemamo, d a  je združenje 
na koncu leta štelo 219 udov, 102 
pomočnika in  41 vajencev. P rijav  
je bilo 21, odjav 15. Združenje im a 
poseben odsek sadnih trgovcev ter 
poverjeništvo v Gornji Radgoni. 
Složno je  tudi sodelovalo s sosed
nim i združenji.

Blagajniško poročilo izkazuje 
prom eta d in  94.023*—, izdatkov 
d in  43.944*—, prejem kov pa din 
50.079*—, p reb itka d in  6.134*— in  
poviška prem oženja za d in  8343*— 
na d in  55.562*—.

Nato je  poročal predsednik  nad
zorstva g. Seršen o  pregledu po
slovnih kn jig  te r  predlagal upravi 
razrešnico. Predlog jejfril soglasno 
spreje t. P rav  tako je skupščina 
odobrila proračun za tekoče leto,

Že v 24
barvo, pleslra In 
kemično t n a l i  
obleke, klobuk« 

itd. Skrobl Ib tvetlolika arajee, ovrat
nike in maniete. Pero. snli, monga In 

lika domače perilo

tovarna JOS. REICH
Poljangki nasip 4-6. Selenbargova ul. I  

Telefon i t  82-72.

Razglednice, vizitke, p isarniške 
potrebščine, razne tiskovine, na
livna peresa, keram ične izdelke, 
album e, pap irnate  serv ije te  i. dr. 
dobite  po ugodnih cenah v Knji
garni Učiteljske tiskarne v Ljub
ljani in njeni podružnici v Mari
boru.
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k i računa z dohodki v znesku 
din  36.300—  in izdatki v višini 
d in  30.200'—. P rim anjk lja j d inar
jev 2000'— se bo ob neizprem e- 
njeni članarin i k ril iz previška 
lanskega leta.

Zatem  je tajnik Zveze v daljšem  
refera tu  poročal o  delovanju te 
stanovske organizacije te r poudar
jal posebno pom en dveh organiza
cij. G rajal je prem alo  zavednost 
članstva in pozival trgovce, naj se 
v čim  večjem številu udeleže tr-

V sredo dopoldne je b il občni 
zbor D ruštva indpstrijcev in  vele
trgovcev v Ljubljani, ki je  pač ena 
najbolj pom em bnih prostovoljnih 
organizacij naših gospodarskih lju
di. A ne sam o pom em bnih, tem več 
tud i agilnih organizacij, saj zapo
slu je  nič manj ko 16 uradnikov in 
uradnic. L ani je društvo svoje de
lovanje še znatno povečalo in raz
širilo, da je danes nedvomno prvo 
društvo te vrste v državi, ki ima 
najboljši inform acijski biro za vse 
poslovne inform acije.

Občni zbor društva je  otvoril 
ag iln i predsednik  Stanc V idm ar,

Uvodoma svojega poročila je 
om enil, da zadeva naše gospodar
stvo p ri vsakem  koraku na razne 
ovire, ki onemogočajo delo in ubi
jajo dobro voljo. Posebno vele
trgovina in industrija  p rihajata  
zato dostik ra t v položaje, iz k a te 
rih  skoraj ni izhoda.

Ce smo lani zaskrb ljeno  gledali 
v bodočnost, g ledam o letos še z 
večjo skrbjo. Že lani smo dvomili 
v optim istične napovedi zboljšanja 
gospodarstva, k e r zlasti p ri nas 
nismo mogli ugotoviti nobene ko
njunkture. Res smo b rali, da  se v 
nekaterih  državah gospodarstvo 
um etno dviguje, toda to povzročajo 
le  oboroževanje in pa javna dela, 
k a r  pa oboje za nas ne velja. Od 
našega oboroževanja ima dobiček 
predvsem  tuja industrija , javna 
dela pa so tako breznačrtno  raz
trgana, da k ljub  vsem naporom , 
ki jih priznavam o, ni čutiti poživ- 
Ijenja gospodarstva.

Zunanja trgovina se ne 
podpira

D rugih posebnih razlogov za po- 
življenje gospodarstva pa tudi ni
smo videli. Naš izvoz se po vsa
kem  večjem zaletu takoj ustavi 
p red  železnimi v ra ti visokih kli
rinšk ih  saldov ali uvoznih kontin
gentov, če pa to ne zadostuje, pa 
jiomagajo razni b irokratični p red
pisi in postopanje Narodne banke. 
Še vedno ne podpiram o resno svo
je izvozne trgovine, temveč smo 
prišli že tako daleč, da naši izvoz
nik i samo prosijo, da  se ne o'yira 
njih dela, če se jim  že ne zna ali 
noče pom agati. Če vidimo, kako 
l>odpirajo d ru g e  države izvoz s 
prem ijam i in drugim i ugodnostmi, 
se m oram o čuditi, da sploh še iz
važamo.

Pa uvozniki! Med te spadam o 
industrialci in veletrgovci. Indu
strialci, ki so navezani na surovi
ne iz tujine, vedo m arsikakšno le 
po pesmico o  obupnih razm erah, 
s katerim i se borim o. 0  stalnih 
dobaviteljih ni več govora, kajti 
komaj smo se nekoliko seznanili z 
dobaviteljem , pride kontingentira- 
nje izvoza v njegovi državi ali pa 
onemogočenje uvoza pri nas. ker 
Narodna banka ni dala dovoljenja 
za uvoz. Ti pa ubogi tovarnar išči 
surovine, kakor veš in znaš, da ti 
o b ra t ne zastane in ne prideš v 
zadrego. Mislim, gospoda, da  vsi 
okušam o te prijetnosti, k i so za

gonskega kongresa v Ljubljani.
Tudi njegovo poročilo j« bilo  sp re 
jeto s toplim  odobravanjem .

P ri volitvah sta se uprava  in 
nadzorstvo nekoliko prenovila. Za 
p redsednika uprave je bil soglas
no izvoljen dosedanji, g. V ilar, 
podpredsednika pa sta g. Koro
šec st. iz Gornje Radgone in  Ru
dolf Pušenjak iz Ljutom era, za čla
n e  uprave so se določili: gg. Šu
mak, C iril Senčar, M artinušič, Puč
nik, N eudaucr, F r. Korošec ml.,

konstatiral sklepčnost te r  pozdra
vil vse zborovalce, zlasti pa: p red
sednika Združenja trgovcev Vik
torja Medena, zastopnika Zveze in- 
dustrijcev tajnika D anila Gorjupa, 
zastopnika Zveze trg. združenj g. 
Zvonim irja Lukiča, zastopnika Trg. 
d ruštva  »Merkur« Agnolo, zastop
nika okrožnega sodišča dr. Rupni
ka te r  višjega polic, nadzornika 
Močnika. Posebej pozdravlja tudi 
zastopnike tiska.

P redsedn ik  Zbornice za TOI 
Ivan Jelačin  je  poslal pismo, v ka
terem  obžaluje, da  se ne m ore 
udeležiti občnega zbora, ker je

beljene še z vsak dan  novimi 
p redpisi in seveda tudi z vsak dan 
novimi dajatvam i. Da je  kalku la
cija p ri teh razm erah  seveda še 
prav posebno »lahka«, je sam o po 
sebi razumljivo. Naročite surovine 
iz Nemčije, n. pr. naprav ite točne 
kalkulacije, upoštevajoč carino in 
d ru g e  stroške, p rib ije te  svoje pro
dukcijske stroške in režije, pa 
p ričnete s  prodajo. Toda, medtem 
neki in teresi naženejo m arko od 
12 na 14-50 din , zviša se agio, en
k rat, m orda dvakrat, uvedejo se 
nove in povišajo sta re  takse, uve
dejo nove socialne dajatve, m ini
m alne m ezde itd., itd. Kje je vaša 
kalkulacija! Bog z njo, pa tudi z 
vašim zaslužkom! In s pesnikom  
zapojemo o našem  zaslužku; šel 
je po svetil Bog ve kam , tebe in 
m ene ga je  sram .

K vsem tem težavam pa je treba 
prište ti še nestalnost političnih 
razm er, ki tudi ne pospešuje go
spodarstva.

Ko gledam o nazaj na preteklo 
leto, vidim o vse polno pom em bnih 
dogodkov, odredb, uredb, zakonov 
in drugih  zadev, ki naj jih zaradi 
njih vpliva na razvoj gospodarstva 
na k ra tko  om enim .

U redila o likvidaciji km etskih 
dolgov je bila dovolj obravnava
na, da ni treba o njej še razprav
ljati. Sicer pa vsak dan  čutim o 
posledice likvidacije km etskih dol
gov.

Proti brezvestnemu izkori
ščanju delavstva

Še važnejša za nas je  bila  u red 
ba o m inim alnih mezdah. Ta ured
ba je izšla pač takšna, kakršne  
nism o hoteli. Vedno smo poudar
jali, da  je uredba potrebna, da se 
prepreči z njo gnusno izkoriščanje 
delavstva po nesolidnih in um aza
nih podjetnikih, ki onemogočajo 
pravilno in zdravo ureditev  raz
m erja med delavstvom  in deloda
jalci. Z um azano konkurenco in 
ubijanjem  cen onemogočajo ured i
tev mezd in plač razm eram  p ri
merno. Zato smo vedno zahtevali 
uvedbo m inim alnih mezd. U bija
joča konkurenca na račun delav
skih mezd bi se tako onemogočila 
Toda nova uredba tega ni dosegla 
ker je že v n ap re j izpustila glavno 
zahtevo, t. j., da morajo biti m ini
m alne mezde za celo državo enake, 
Ker se je to opustilo, smo zopet 
tam, k je r smo bili. Slovenskim

Metod Senčar, Ignac Lovrenčič in 
F arkaš; nam estniki so gg. Borenji, 
Svatina, Anton Šafarič, Štefan 
Rajh, S tcinbauer in Stanitz.

Nadzorstvo je  bilo sestavljeno 
takole: gg. Seršen, Sušeč, Peterčič, 
T išler, nam estnik i: gg. Rus, Mir, 
Slogovič in Hedžet.

V  častni odbor so bili izvoljeni 
gg. W irth, Zotter, F ranc Puconja, 
Slogovič in F ras, delegati za letno 
skupščino Zveze pa so gg. V ilar, 
H rastelj, Metod Senčar, nam estni-

istočasno seja trg. odseka zborni
ce. Tudi zbornični u rad  v poseb
nem pism u obžaluje, k e r današn je  
seje zborničnih odsekov p repreču
jejo, da bi b il u rad  na zboru d ru 
štva zastopan.

Brzojavno je  pozdravilo občni 
zbor tud i Društvo vjerovnika v 
Zagrebu.

P redsedn ik  V idm ar se je  nato 
spom injal um rlih  Članov: Feliksa 
Urbanca, tovarnarja Zalokerja, Jo 
sipa Ahlina, Josipa Urbaniča in 
ravnatelja  Ozimica. Z enom inut
nim molkom so počastili zboroval
ci n jih  spomin.

podjetjem , ki plačujejo svoje de
lavstvo vsaj približno dostojno, 
konkurirajo  podjetja iz d rugih  de
lov države, k je r plačujejo nižje 
mezde. Brez pridržkov priznam , 
d a  tudi mezde, ki jih plačujemo 
mi v Sloveniji niso prim erne in 
zadostne, toda regulacija je odvis
na od u red itve tega vprašanja v 
vsej državi. Kako pa se naj uredi 
to vprašanje danes, ko vemo, da 
se v nekaterih  delih  države niti 
ta u redba ne drži.

Tudi socialne dajatve
so ponekod popolnom a drugačne 
kakor p ri nas. Mi moramo glede 
vseh teh vprašanj spregovoriti, en
k ra t prav jasno in odločno. Brez
obzirno ostre m etode kontrole in 
brezpogojno izvajanje odredb, ka
kor je danes v Sloveniji, se mora 
izvesti v celi državi, če smo res 
ena država. Ne moremo pristati 
na to, du se naši prispevki in na
ših nameščencev uporabljajo za 
kritje izgub po ostalih okrožnih 
uradih. Prav dobro  vemo, kako je 
s plačili prispevkov v nekaterih  
krajih, vemo kakšni so izpadki, pa 
še nismo slišali, da bi se pravično 
postopalo proti krivcem . Če bi se 
odpravila nesrečna centralizacija 
socialnega zavarovanja in odpra
vila strahotno draga birokracija 
Suzorja, bi bilo  najbrže kmalu 
drugače. Ce bi zavarovanci pri ne
katerih  uradih , k jer se prispevki 
tako komodno inkasirajo, uvideli, 
da gubi jo bolniško oskrbo itd. po 
zaslugi slabega upravljanja, bi 
sami hitro  napravili red. Danes 
tega ni, k er se po centralističnem  
sistem u vse k rije  pač s p rebitk i 
drugih uradov, ki delajo, kakor 
naš ljubljanski, točno in brez
obzirno.

Mi smo dobili lani novo težko 
socialno breme, t. j. starostno za
varovanje. Tudi to zavarovanje, ki 
je prav gotovo potrebno, je izred
no drago. Predvsem  je vse neza
dovoljno radi visokih dajatev, ka
terim  stoje nasproti zelo m ajhne 
protidajatve in se te | k i  zelo ne
ugodnih pogojih. Praktično je to 
zavarovanje zopet le nov način 
zbiranja ogromnih kapitalov. ki se 
bodo pa zopet p<> dobro znanem 
ključu plasirali varno ali nevarno 
povsod drugod več, kot pa tam, 
k jer so bili zbrani in plačani. Si
cer sem pa za svojo osebo sploh 
nasprotnik kapitalnega kritja, ker

k i; Seršen, N eudauer in Ignac 
Lovrenčič.

P ri slučajnostih se je  največ 
razpravljalo  o najhujšem  škodljiv
cu podeželskega trgovca, krošnjar- 
stvu; sklenilo se je, d a  bo trgov
stvo nadaljevalo boj zoper to  nad
logo z vsem i zakonitim i sredstvi. 
Letna skupščina ljutom erskega 
združenja je potekla v znam enju 
sloge in odločne volje do boja za 
pravice trgovstva in podeželja.

se mi zdi v časih, kako r so seda
nji, nesm iselno. Ena, dve genera
ciji naj izkrvavita na ogrom nih d a 
jatvah, da  6e zberejo ti ogromni 
milijoni. Medtem pa naj p ride  do 
dogodkov, k i 60, kakor kaže vsak 
dan, mogoči, in vsi ti kapital! gre
do po vodi in — začnemo lahko 
znova zbirati in krvaveli. Sem od
ločen pristaš prem ijskega kritja , 
ki je  po mojem skrom nem  m nenju 
edino pravično, pa v današn jih  
časih tudi edino pam etno in opra
vičljivo.

Omeniti moram tudi razširjenje 
pokojninskega zavarovanja zaseb
nih nameščencev na vso državo.
Po dosedanjih  odredbah  izgleda, 
da bo v tem zavarovanju varovana 
avtonom ija posam eznih zavodov in 
da  ne bo prem oženje našega Po
kojninskega zavoda romalo v ne- 
povrat.

Med važnejše zadeve v p retek
lem letu spada gotovo tudi uredba 
o ustanovitvi koordinacijskega od
bora za trgovinsko politiko in re 
organizacija Zavoda za pospeševa
nje zunanje trgovine. S istem izira
la so se mesta trgovinskih ataše
jev. Ti atašeji bodo organi zavoda 
za [K ispeSevanje zunan je trgovin e  
v inozemstvu. N e razum em o pa 
prav, zakaj je ta koordinacijski 
odbor prideljen m inistrstvu za zu
nanje zadeve in ne m inistrstvu za 
trgovino in industrijo.

Med letom srno doživeli tudi 
ustanovitev km etijskih zbornic, ki 
so bile gotovo potrebne. Doživeli 
smo tudi zakon o zadrugah, ki je 
še pred sprejetjem  dvignil toliko 
pralni in razburjanja. Vse slabosti 
in napake, ki se očitajo tem u za
konu, so bile v časopisju, zlasti pa 
v »Trgovskem listu«, podrobno ob
delane.

Boljše plače državnim 
nameščencem

Vsesplošni zahtevi, da se ven
d a r popravijo krivice in se u re 
dijo plače državnim  nameščencem, 
je skušala vlada nekoliko zado
stiti. Z uredbo jim je vrnila  maj
hen del, toda v glavnem  je kon- 
statirati le dobro voljo. Ponovno 
moramo opozoriti na nujnost te
m eljite rešitve vprašanja regula
cije plač državnih nameščencev. 
Z vsem  poudarkom  konstatiram o, 
da je stanje državnega uradništva 
katastrofalno in odpomoc nujna. 
Beda državnega uradništva ne 
more imeti dobrih  posledic. Zaman 
je vsak poizkus borbe proti k o rup 
ciji, če se z beraškim i plačami na 
široko odpirajo vrata izkušnjuvam.

Ce bi se energično zamašili 
tajni kanali, po katerih  uhajajo 
ogromni dobički tujih družb, ki iz
koriščajo naša naravna bogastva, 
in t>i se samo pol toliko kakor nas 
stisnilo z davčnim vijakom, bi bilo 
k ritja  za povišek uradnišk ih  plač 
več kot dovolj. Nam kot poštenim 
patriotom  ne m ore biti razum lji
vo. zakaj se to ne stori.

Med uredbam i, ki nas zadevajo 
je tudi uredba o izrednem  Pr*‘ 
spevku za čezm erno uporabo cest. 
Pa v zvezi s tem om enjam  še tudi 
uredbo o cestnih fondih. Nismo pa 
še gotovi, ali bo ta u redba  o  cest
nih fondih ali o cestnem  fondu, 
ker je tudi tukaj isto, kakor po
vsod, neodoljiva želja po cen trali

zaciji. Res neverjetno! Vse se bori 
proti centralizaciji, vse prek lin ja  
centralizacijo kot izvor vsega zla, 
k ljub  tem u pa se skuša naravnost 
z zagrizenostjo vedno in vse cen
tra liz ira ti.

Ravnokar smo doživljali borbo 
tiskarnarjev proti centralizaciji po 
državni tiskarni. Mi se moramo z 
vsemi silam i u p re ti tem u preveli
kem u apetitu  nekih ljudi, kajti 
takšno postopanje, takšni nep re
stani poizkusi ubijajo ljubezen do 
države, sejejo mržnjo in nezado
voljstvo, izpod jedajo tem elje držav
ljanske zavesti. To požeruško po
četje nekih centralistov je nap ra
vilo v narodu toliko nepopravljive 
škode v državljanski zavesti, da  bi 
moralo sodišče za zaščito države 
že danes uvesti postopanje proti 
tem  ljudem  in naprav iti konec za
strupljevanju  z nezadovoljstvom.

Gospoda! Nešteto je  še stvari, ki 
bi jih m orali om eniti. Podpis jugo- 
slovansko-bolgarskega pakta nam 
je med tem i zadevam i gotovo ena 
najbolj sim patičnih stvari. Želimo 
le, da bi čim prej videli tudi p rak
tične rezultate sporazuma.

Tudi podpis gospodarskega spo
razuma med našo državo in Italijo 
koncem m arca 1937 kaže izboljša
nje naših odnošajev in pričakuje
mo tudi od tega sporazum a ugod
nih gospodarskih posledic.

Kaj prinese našem u gospodar
stvu priključek A vstrije k Nem
čiji, bomo šele videli.

Med drugim i dogodki lanskega 
leta je gotovo važen in značilen 
energičen nastop našega trgovstva 
proti veleblagovnicam , predvsem  
proti podjetju »Ta-Ta« ozirom a

proti prodiranju tujega 
velekapitala

v naše gospodarstvo, V lada je 
končno v zadnjem  trenu tku  še iz
dala glede veleblagovnic posebno 
uredbo, ki pa trgovstva ni zado
voljila v polni m eri. Boj gre na
prej in m islim , da je skrajni Čas, 
da naši odločilni faktorji v resnici 
e n k r a t  te m e lj ito  p r e m is lijo  p o s le 
dice tega navala tujega velekapi
tala. S tvar je zelo, zelo nujna in 
ne trpi odlašanja. Že danes je vsa 
večja industrija v tujih rokah. Ali 
naj gre stvar res tako daleč, da 
bomo na svoji zemlji lahko le še 
uslužbenci tujcev? Na svoji zemlji 
hočemo biti sam i gospodarji in 
zato ne bomo dovolili, da  se to 
zasužnjevanje nadaljuje. Naj se  ne 
seje vetra, da ne bo za žetev vi
har. Mi smo ponižni i.i potrpež
ljivi, toda vse do svoje meje. Ka
d a r  pa vidimo, da je v nevarnosti 
naša svolioda, pa bilo politična ali 
ku ltu rna  ali gospodarska, neha vsa 
ponižnost in borili se bomo z vse
mi silam i, dok ler ne odbijem o na
padov.

Potovanja našega redsednika 
vlade v Italijo in Nemčijo so nam
prinesla zboljšanje odnošajev z 
obem a sosedoma. Želimo, da nam 
prinesejo  tudi poživljenje med
sebojnih trgovinskih zvez. Ne že

limo pa, da bi se to zboljšanje 
odnošajev izrabilo za nov naval tu 
jega velekapitala. V obliki, kakor 
je tuji velekapital doslej oplajal 
naše gospodarstvo, prov hvaležno 
odklanjam o vsak priliv, pa naj bo 
od koder koli hoče. Mi smo odlo
čeni ostati svobodni in samostojni, 
pa rajši malo manj m odem i in 
zlikani. Zam enjujm o svoje pride l
ke in rude za industrijske proiz
vode, dokler nim am o lastne indu
strije dovolj. Kar pa ustanavljamo 
nove industrije, mora biti naša. 
narodna, tuje imamo že preveč!

V juniju  lanskega leta smo do
bili končno edinstveno p r e d s t a v 
ništvo lesnega g o s p o d a r s t v a  v 
»Stalni delegaciji drvarske pri-

Občni zbor Društva rij cev
in veletrgovc

Poročilo predsednika
Staneta V

P O S O J I L A
k r a t k o r o č n a ,  proti 
primernemu jamstvu
preskrbim
hitro in strogo kulanfne

RUDOLF ZORE. Ljubljana
G L E D A L IŠK A  U L IC A  12 
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„<Slavija ££ Jugoslovanska zavarovalna bunka. 
v Bjuhljani

Gosposka ulica 12 , telefon  štev. 2 1 7 6 , 2 2 7 6 .
P o d r u ž n i c e :  S c c g r a d ,  Z a g r e b ,  S a r a je v o , Cm ijeh, 2V©vi S a d  i n  S p lif

vtrede K raljevine Jugoslavije«. 
Lani je lesna trgovina in industri
ja m  hip nekoliko oživela po spo
razum u med našo državo in Italijo. 
V endar pa so bila poročila o na
stali konjunkturi silno p re tirana . 
Na žalost je naša lesna trgovina 
zopet močno v škripcih. K akor pri 
vsej trgovini je tudi tukaj fatalno 
vprašan je  — kupna moč konsu- 
inentov. Ce je naš drobni konsu- 
m ent brez denarja , kljub veliki 
potrebi ne m ore nič kupiti. Ista 
stvar je tudi z velikim i inozem
skim i odjem alci, pa bili to p ri
vatni kupci ali države. Če ni de
narja, ni kupčije. In d enarja  ni, 
k er je vse izčrpano do skrajnosti. 
K lirinški saldi se ne prem aknejo 
in  kakor čujem, se jih misli olaj
šati z nabavo železniškega in  voj
nega m ateria la  iz Italije , kakor 
sm o podobno že prak tic ira li z 
Nemčijo.

Preveč je zadev, ki bi jih mo
rali obravnavati, vendar vse to na 
občnem zboru ni mogoče. Omeniti 
hočem le

naše davščine,
ki so vsako leto  težje znosljive in 
vedno bolj kom plicirane. P red 
vsem želimo na vsak način poeno
stavljenje davščin, kajti sedanji 
sistem  je po svoji teži nevzdržen. 
Tudi presega zmogljivost davko
plačevalcev. Na pridobnino plaču
jem o {K)leg čisto neenake ogrom ne 
sam oupravne davščine občinske 
doklade itd.

Država nalaga banovinam  in 
občinam  vsak čas nove naloge, 
nove delokroge, zvezane z velik i
mi stroški, ki jih mora potem ba- 

j no.yj.pa ali občina kriti s poseb
nim i dokladam i. To je p rik rit na
čin poviševanja davkov, ki je zla
sti p r i  nas dosegel že takšno mero, 
da ga je treba energično zavreti.

Ce upoštevam o še, da  naša ba
novina v resnici sploh ne dobi od 
države niti ono malo subvencije, 
ki je določena, medtem ko neka
te re  druge banovine dobivajo k ar 
večji del proračuna, je jasno, da 
moramo opešati pod težo bremen. 
P rav  nič ni čudno, če beži indu
strija  v Beograd, k je r znašajo vse 
doklade (občinske in banovinske) 
nekaj nad 25%. S prilivom  indu
s trije  se bo pa stvar š '  zboljšala, 
k er bo dovolj dobrih davkoplače
valcev, pn bodo šli z dokladam i 
lahko še navzdol, mi pa  še gor, 
k er bo zm anjkalo toliko dobrih 
molznih kravic.

Ta način favoriziranja in na 
d rug i stran i zapostavljanja je tre 
ba odpraviti. O dpraviti pa je treba 
tudi b a rije re  občinskih trošarin, 
ki so postale ponekod že pravi k i
tajski zid. P o trebna bo obširna 
akcija v vsej državi, da se vendar 
enkra t doseže pam etno finansira
nje sam ouprav, da se odpravijo te 
srednjeveške trošarinske barijere  
T rošarine podražujejo produkcijo 
in so čisto neprim erno in krivično 
brem e. Mi priznavam o pravilnost 
načela, da plačaj več, kdor več za
služi, ne moremo pa soglašati s 
tein, da se obdači produkcija v na
p rej, ko sploh ni zaslužila še nič 
in n iti ni videti, da li bo sploh kaj 
zaslužila ali ne. K er pa sedaj po- 
prijem ljejo  sistem trošarin  že 
m anjše občine, je  upati, da se bo 
prignala  stvar do absurda in bo 
potem  vsaj mogoče napraviti ko
nec tem nezdravim  razm eram .

Delo društva
K akor pa so bile te razm ere 

težke za posam ezna pod jetja, Člane 
našega društva, tako so b ile  težke 
tud i za naše društvo kot tako.

Naše društveno  delo  je v pre
teklem  letu  doživelo nekaj važnih 
in  resnih trenutkov. D ruštvena

uprava je  b ila  postavljena pred  
dejstvo, da je  postala izprem em ba 
na vodilnih u radnišk ih  mestih ne- 
obhodno potrebna. D ruštveno delo 
je bilo v veliki nevarnosti, da za
stane. Na srečo pa je im ela d ru 
štvena uprava v odborniku g. Lav
riču rešitev in  nenadom estljivo 
pomoč. O dbornik g. Lavrič je  za 
dobo sikoro dveh mesecev vodil 
društveno p isarno  in poslovanje z 
b rezprim erno  jmžrtvovalnosljo in 
vztrajnostjo. Ravno tako požrtvo- 
loval naš spoštovani društveni 
odbornik — blagajnik direktor 
Ljubič pri tem delu. Obema 
tem a dvem a gospodoma se najpri- 
srčneje zahvalim  za njiju požrtvo
valno pomoč.

Vrzel, ki je nastala po odhodu 
obeh vodilnih društvenih  u rad n i
kov, smo kaj km alu zam ašili, in 
sicer prav uspešno in  srečno. Z 
imenovanjem našega davčnega re 
ferenta g. Prezlja in  ing. com. 
Maksa Koreninija je dobilo vse 
društveno delo  dobro in zanesljivo 
vodstvo, da je danes društveni 
urad prero jen  in  čil v službi član
stva.

Zlasti m oram  poudariti ogromen 
napredek informacijskega oddelka, 
ki se je po reorganizaciji sijajno 
razvil in pridobil na točnosti, eks- 
peditivnosti in zanesljivosti. Z ozi
rom na zvišano delavnost je d ru 
štvo tudi zaprosilo in dobilo kon
cesijo za informacijski biro.

Prav posebno važna pa je  re
organizacija v insolvenčnem od
delku, ki je sedaj tak, kakor smo 
ga hoteli vedno imeti. Ves v službi 
upnikov, se ne ozira na razne okol- 
nosti in dohodke, marveč čuva naj- 
strože in terese  upnikov-članov in 
postopa točno in dosledno po nji
hovih navodilih in zahtevah.

Pa tudi v vseh ostalih oddelkih 
je poživljenje in čiščenje pokazalo 
izredno lepe rezultate. Število d ru 
štvenih članov raste, število nalo
gov in naročil je vsak dan večje. 
Gospoda Prezelj in Korenini sta 
pokazala vse svoje sposobnosti pa 
tudi neutrudno pridnost in železno 
voljo. Sm atram  za svojo dolžnost, 
da jim a na tem m estu izrečem 
prav posebno zahvalo.

Omeniti m oram  še, da je d ru 
štveni odbor v skrbi za čim boljše 
izvrševanje društvenih  namenov 
pristopil lt ustanovitvi »Gospodar- 
ske zadruge članov Društva indu- 
strijcev in veletrgovcev«. Namen 
zadruge je izpopolniti delo  d ru 
štva in nuditi članom veliko oporo. 
Predvsem  naj bi se iz te zadruge 
razvila nekakšna eskom ptna služ
ba, k je r bi člani društva lahko 
eskom ptirali svoje terjatve proti 
odjem alcem .

Gospoda! Naše društvo je pro
stovoljna organizacija gospodar
skih ljudi. Takšna organizacija pa 
more obstajati le, če so koristi, ki 
jih nndi. tolikšne, da krepko  od
tehtajo vse žrtve zanjo. Ko sem se 
pred tolikim i leti prvič na občnem 
zboru oglasil k besedi, sem po
udaril baš ta tem eljni pogoj in v 
takratni pesimizem glede razvoja 
d ruštva  vrinil zahtevo po večji de
lavnosti, po vsestranosti dela in 
službe članstvu. T akrat je imelo 
društvo  okrog 50 članov, 1 u rad 
nico in 2 u ri popoldne vodjo pi
sarne. D anes ima društvo okrog 
300 članov, in to najuglednejše 
tvrdke v naši industriji in vele
trgovini, imamo sijajno organizi
ran društveni u rad  s IG uradn ik i 
in uradnicam i. Im am o vzorno 
urejen inform acijski biro, ki je po 
kvaliteti in točnosti inform acij 
danes gotovo na prvem  m estu v 
državi.

Najbolj pa bo naše članstvo po
zdravih) tem eljito reorganizacijo 
insolvcnčtiega oddelka, katerega

delo  je popolnom a osvobojeno vsa
kega škodljivega vpliva od koder 
koli.

Ob koncu svojega poročila sma
tram  za svojo dolžnost, da pouda
rim  požrtvovalnost društvenih od
bornikov, ki so v kritični dobi lan 
skega leta ne samo omogočili p re
bresti vse težave in nevarnosti, 
marveč uspeli spraviti društveno 
delo do  novega krepkega poleta.

Bil bi pa krivičen, če b i pri 
om enjanju dela in truda pozabil 
na naše m arljivo in vestno urad- 
ništvo.

Takšna je stvar v našem notra
njem  življenju društva. Na zunaj 
pa je tudi v preteklem  letu zrastel 
ugled društva. Vzdrževalo je p ri
jateljske stike  z vsemi sorodnimi 
organizacijam i in korporacijam i in 
našlo vedno tudi razum evanje pri 
oblastvih in korporacijah. Zlasti se 
moram p ri tej p rilik i zahvaliti 
naši Zbornici za TOI, k i nam je

šla vedno in pri vsaki priliki na 
roko.

Če pa že govorim o  našem zu
nanjem delu, moram v prvi vrsti 
omeniti naše časopisje, ki nam je 
bilo vedno naklonjeno in  na6 pod
piralo. Prosim gg. novinarje, da 
nam svoje prijateljstvo obranijo 
tudi v bodoče in nas podpirajo v 
našem prizadevanju.

Ko omenjam naše časopisje, mo
ram  še tud i sporočiti občnem u 
zboru, da  je  naše društvo  stopilo 
kot član v konzorcij »Trgovskega 
lista«. »Trgovski list« nam  je  ved
no rade  volje b il na razpolago za 
vse objave in  poročila in je pod
p ira l naša strem ljenja z vsemi 
močmi, č e  smo že doslej p riporo
čali list vsem našim članom, ape
liram  danes toliko nujneje na vse 
člane, da sm atrajo  list kot svoj list, 
saj smo njegovi solastniki.

Z glasnim  odobravanjem  je zbor 
sprejel to  poročilo.

Sledilo je

poroiilo  tajnika Jem eia  
Jeleniia

Delo društvene pisarne obsega 
4 panoge, in  sicer informacijsko 
službo, oi>oininjevalno in izterje- 
valno službo, davčno informativno 
službo in intervencijske posle te r 
insolvence.

Delo v teh oddelkih še vedno 
narašča in ga posamezni oddelki 
komaj zmagujejo. Vedno v večjem 
obsegu so včlanjena podjetja p ri
m orana, da se poslužujejo društve
ne pisarne, k e r je  vedno več po
slov, ki se ne razvijajo po starih 
in preizkušenih norm ah. Delo po
staja  tudi vedno bolj težavno, ker 
je vedno bolj kom plicirano. Ce je 
ta kom pliciranost p re je  izvirala iz 
neenotne zakonodaje, izvira danes 
iz nestalne zakonodaje, ker se bi
stvena določila vedno menjajo.

Zato je tudi delo d ruštvene pi
sarne mogoče pravilno oceniti 
samo, če se uvažujejo okoliščine, 
v ka terih  se delo  opravlja.

Informacijski oddelek
Delo v tem oddelku izkazuje 

letni napredek in bi se lahko 
ni nog© bolj dvignil, ako bi se ga 
vsi gg. člani posluževali. Število 
zaupnikov se je dvignilo in gre v 
tisoče po vsej državi. R ekru tirajo  
se po pretežni večini iz vrst za
nesljivih trgovcev in industrijcev. 
Društvo ima ze skoraj v vsakem 
k ra ju  svojega zaupnika, v večjih 
krajih  pa tudi več. V d ruštveni 
p isarn i se poročila, ki prihajajo, 
kontrolirajo na podlagi m ateriala, 
ki je že na razpolago v društve
nem arhivu tako, da se te infor
macije stalno dopolnjujejo z novimi 
podatki. K jer je le mogoče, 6e 
navajajo v poročilih tudi zemlje- 
knjižni podatki. Navajajo se tudi 
najnovejši podatki iz trgovinskega 
registra. Za kraje, k je r ni trgovin
skega registra in ne zem ljiške 
knjige, se morajo posebej dobiti 
in kontrolirati podatki, k a r po
vzroča seveda tudi večje izdatke. 
Navadno se ti stroški ne zaraču
navajo članom posebej, temveč 
gredo v brem e splošnih stroškov 
inform acijskega oddelka, k a r po
vzroča deloma pasivnost tega od
delka.

Leta 1937. sta bili izdani 9502 
inform aciji, torej 547 več, kakor v 
letu 1936.

število  izdanih inform acij pa bi 
se moralo najmanj potrojiti, zlasti 
ker so naše inform acije točnejše 
nego poklicnih inform acijskih za
vodov, ker podatke lahko kontro
liram o po korporacijah, ki so p ri
stopne le nam, kot d ruštveni orga
nizaciji. Žalibog pa so znani p ri
m eri, da  vzame kak naš član pri

nas letno le nekaj informacij, pri 
tujem  podjetju pa ima naročene 
bloke za več sto listkov. Če pa bi 
člani naročili več inform acij prf 
nas, bi se število teh močno dvig
nilo, koristi pa ne bi im el samo 
član-vpraše valeč, temveč vse član
stvo, k e r  b i bile na razpolago 
vedno nove inform acije in in te re 
senti bi dobivali tudi naknadno 
dopolnila, da bi bili vsi vedno 
točno obveščeni o razm erah dotič- 
ne stranke.

Pa tudi glede cen za informacije 
in teresenti bolje odrežejo pri nas, 
kakor pri tujih inform acijskih pod
jetjih. U pravni odbor se ni ustra
šil žrtev in je določil odškodnino 
za posamezno informacijo samo na 
din 15’—, če število vprašanj pre
korači 500, p ri m orebitni večji 
uporabi pa bi dovolil še lahko kak 
popust. P ri nas dobe člani infor
macije po enotni ceni, če g re  za 
navadno tvrdko ali za d. d. ali za 
d. z o. z. D rugi inform acijski za
vodi računajo za inform acije od 
d. d. ali d. z o. z. tudi dvojno p ri
stojbino.

Nekateri se  tudi boje, da je ta j
nost ali d iskrecija  prem alo zajam
čena. Ta strah  je čisto neutem e
ljen. Najstražja tajnost jc zajam
čena. Nihče ne ve, komu se je iz
dala informacija, kakor tudi nihče 
ne ve, kdo nam je dal informacijo. 
Vsak uradnik , ki bi p rekršil u rad
no tajnost, bi bil takoj odpuščen. 
Naše uradništvo je brezpogojno 
•zaupljivo in se zaveda v polni

A. Š arab o n
UUBUANA

 S-------
U t o i  koloaijaln t rab« 

V lc p ra la ra a  m  I m

M l l » l n < u « > t
Slavna zaloga rudnin

skih vodi

Brzojavni naslov: .
ŠARABON UUBUANA

Telefon i t  26-66 
U s t a n o v l j e n o  leta 1886

m eri svoje odgovornosti te r  je  tud i 
zato ta  strah  brez podlage.

Društvo ima tudi tesne zveze z 
velikim i inozemskimi informač- 
niini zavodi, da lahko ustreže p. t. 
članom tudi v tej sm eri, proti po
vračilu dejansk ih  stroškov.

Društveni arhiv razpolaga sedaj 
z nad 150.000 inform acijam i iz tu- 
in  inozemstva. Ce b i im eli člani 
glede naših inform acij kakšne že
lje ali če b i našli napake, naj nam 
to takoj eporoče. Nadalje prosim o 
gg. člane, da nain na kontrolne in
formacije čim h itre je  odgovarjajo.

Vse reklam acije in  nasvete bo 
društvo upoštevalo in  se bo na ta  
način kakovost informacij izdatno 
zboljšala. Končno pripom injam , da 
b i se cene informacij znižale, ka
kor h itro  b i se število vprašanj 
tako zvišalo, da  bi moglo društvo 
z zvišanim i dohodki k riti efektiv
ne stroške. V oddelku je sedaj za
poslenih 6 moči.

Opominjevalna in izterje- 
valna služba

To službo opravlja p isarna  z 
razm erom a zadovoljivimi uspehi. 
Opominjevalni postopek obsega 
dve stopnji pritiska na dolžnika, 
in sicer tako zvani »zeleni opo
min«, ki ga pošilja član dolžniku 
neposredno, in pa društveni opo
min, ki ga pošlje dolžniku društve
na pisarna po nalogu člana.

V preteklem  poslovnem le tu  
1937 je p isarna izdala po nalogi}, 
p. t. članov 1600 opominov.

A peliram o na gg. člane, da sd 
bolj poslužujejo naše opom injeval- 
ne službe.

Davčno informativna 
služba

Davčno inform ativni oddelek (K>- 
sluje od 1. novem bra 1935. D ru
štvenim  članom daje vse inform a
cije o davčnih, taksnih, pristojbin- 
skih in trošarinskih zadevah te r  
sestavlja proti m alenkostni od
škodnini tudi vse davčne prijave 
in odgovore na različna u radna 
davčna vprašanja te r pritožbe na 
reklam acijski odbor, na upravno 
sodišče in državni svet. Oddelek 
izvršuje tudi vse potrebne in ter
vencije.

Vabimo vse gg. člane, da se v 
vseh davčnih vprašanjih in 6plolx 
v zadevah vseh javnopravnih d a 
jatev obračajo s polnim zaupanjem, 
na društveni davčni oddelek.

Insolvence
Društvena p isarna vrši precej 

obširno poslovanje pri posredova
njih v poravnalnih zadevah.

Z dobro organizirano zunanjo 
službo je društvu omogočeno p ra
vočasno prejeti podatke o insol- 
vencah te r  tako obvestiti vse pri 
poravnavah zain teresirano  član
stvo.

Z zadovoljstvom morem ugoto
viti, da se članstvo zaveda pred
nosti, ki mu jih društvo nudi v 
poravnalnih zadevah.

Po številu smo v preteklem  letu  
sodelovali pri 27 konkurzih, p ri 
119 prisilnih poravnavah izven 
konkurza te r 12 prim erih  izven
sodnih poravnav. Z izvršenim  de
lom smo obvarovali članstvo m ar
sikatere škode.

Administrativni posli
Na koncu svojega z odobrava

njem  sprejetega poročila navaja 
tajnik še velike upravne posle 
društva.

Od teh so bili najbolj obsežni 
knjigovodstveni in blagajniški po
sli, saj se je lani izvršilo 8232 
vknjižb. Celotni prom et je  znašal 
6,450.918-60 din (ca. 1,000.000 din 
več kot leta 1936.).

Celotna vsota izterjanih porav
nalnih obrokov za člane je  znašala
829.955 05 din.
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Direktor Josip Ljubič
je nato podal skrbno sestavljeno 
blagajniško poročilo, ki izkazuje 
139.192 din  aktiv in čistega p re 
b itka 6749 din. P redlaga, d a  se ta 
p rip iše  rezervi, ki bo s tem  na
rasla na 41.159 d in .

Račun zgube in dobička izka
zuje 185.775 din dohodkov in 
179.026 din izdatkov.

Inform acijski oddelek  izkazuje 
izgubo, k er se njegove službe po
služuje prem alo članov, od 243 ko
maj 150. Izdatki za ta  oddelek pa 
so precej visoki in so znašali 
101.872 din.

Izgubo je im e l'tu d i davčni od
delek , k e r  je  šele v razvoju in k er 
so se ga člani prem alo posluževali.

Sledilo  je poročilo nadzorstva, 
ki p red laga absolutorij uprave, 
k a r  je zbor soglasno odobril.

Vsa poročila so b ila  soglasno in 
b rez  debate  sprejeta.

Sledile so
volitve

te r so bili brez debate  soglasno 
izvoljeni:

za p redsednika:
Stane V idm ar, industrialec v 

Savljah;
za podpredsednika:

Josip  Lavrič, industrialec, L jub
ljana;

kot člani odbora pa:
Anton Agnola, veletrgovec v 

Ljubljani,
Josip Čemažar, tisk a rn a r v L jub

ljani,
F ranc H cinricbar, industrialec v 

Ljubljani,
Je rn e j Jelenič, industrialec v 

L jubljani,
F ranc Kliam, industria lec  v 

L jubljani,
Zdenko Knez, industrialec v 

Ljubljani,
Josip  Ljubič, ravnatelj Jugosla- 

venske banke, L jubljana,
O skar Schmitt, veletrgovec v 

Ljubljani,
Albin Sm rkolj, veletrgovec v 

Ljubljani.
Namestniki:

Ferdo P in te r, veletrgovec v Ma 
riboru,

Evgen Ivanc, industrialec v So
dražici,

Ivan P rešeren , industria lec  v 
K ranju.

Nadzorstvo:
F ranc U rbanc, veletrgovec v 

L jubljani,
Žane Miklavc, industrialec, Ljub 

ljana,
Anton Žnidaršič, industrialec, 

Ljubljana.
*

P redsedn ik  S tane V idm ar se je 
nato zahvalil za izkazano zaupanje 
te r  naglasil, da se bo potrudil, da 
bo društvo  čimbolj uspešno delo
valo.

P redsedn ik  V idm ar je nato še 
opozoril na
vsedržavni trgovski kon

gres v Ljubljani,
katerega  se udeleži 5000—6000 
trgovcev iz vse Jugoslavije  in ki 
bo za časa ljubljanskega velesejm a. 
T ak ra t se bo nudila vsem našim 
industrijam  edinstvena prilika , da 
si p ridobe odjem alcev v vsej 
državi. Zato je želeti, da  vse naše 
in d u strije  na spom ladanskem  vele
sejm u razstavijo in d a  im ajo tam 
tud i svoje prodajalce.

K ongresna legitim acija l>o tudi 
vstopnica na velesejem  in bo zato 
razstava na velesejm u prav  gotovo 
poslovno uspešna.

Nato je predsedn ik  V idm ar za
ključil občni zbor.

Občni
Združenia trgovcev v Kranju

Združenje v K ranju, eno naših 
najbolj agilnih združenj, je  imelo 
svojo 19. redno letno skupščino v 
sredo  dne  30. marca ob 13. v mali 
dvorani Narodnega dom a v Kranju.

Skupščino je otvoril p redsednik  
Bcrjak, ki je  konstafiral sklepč
nost te r ugotovil, da  je b il račun
ski zaključek dostavljen vsem čla
nom te r  15 dni p red  skupščino 
razgrnjen  v p isa rn i združenja 
vsem na vpogled. Pozdravlja vse 
zastopnike, zlasti pa zbor. svetn i
ka F ranca G orjanca kot zastopni
ka Zbornice za TOI te r podpred
sednika ljubljanskega združenja 
Komana Goloba kot zastopnika 
Zveze trg. združenj.

Predsednik Bcrjak
je nato takoj p rešel na dnevni red. 
Poslovno poročilo uprave je bilo 
natisnjeno in posl a po vsem  čla
nom združenja. K er so v tem  po
ročilu navedena vsa važnejša vpra
šanja, ki zanim ajo trgovstvo, se bo 
njegovo poročilo om ejilo le na par 
pripom b. (Poročilo samo pa je od
lično sestavljeno in je k njemu 
upravi čestitati. Op. ured.)

Predvsem  je treb a  om eniti, da 
trgovci prav nič ne občutijo kakš
no gospodarsko zboljšanje, o ka
terem  se sicer tako mnogo govori. 
Ker ostaja vse vedno p ri starem , 
k e r ni nobenega zboljšanja, zato 
izgubljajo ljudje že dobro voljo in 
zato pri nekaterih  pada tudi sta
novska zavest. O tem  priča tudi 
današnji občni zbor, ki bi mogel 
biti pač bolje obiskan. Tudi um a
zana nelojalna konkurenca, ki se 
vedno bolj občuti, priča, da  se ne
kateri ne zavedajo svojih dolžnosti 
do svojih stanovskih tovarišev. 
Resno treba opom niti vse trgovce, 
da je le v krep itv i stanovske za
vednosti izhod k zboljšanju gospo
darskega stanja.

Znova se mora konstatirati, da 
so privilegiji nabavljaliiih zadrug 
in konsum or ostali nezm anjšani 
te r so se delom a z novim zadruž
nim zakonom še povečali. Zahva
ljuje se posl. Mohoriču, d a  se je 
tako energično zavzel za pravice 
in in terese trgovstva. Prav tako se 
še ni posrečilo naprav iti konec 
krošnjurski nadlogi.

Na koncu svojega poročila je 
p redsednik  B erjak nujno priporo
čil vsem članom, d a  širijo  naše 
stanovsko glasilo »Trgovski list« 
in delajo  za njegov napredek. 
Svoje poročilo je zaključil p red  
sednik  Ilerjak  z besedam i: Malo

A
poslovne knjige

Nc pozabite na

kakršne nudi

KNJIGOVEZNICA
JUGOSLOVANSKE

TISKARNE
V LJUBLJANI. KOPITARJEVA 6/11

A N G L E Š K A  Z A V A R O V A L N A  D R U Ž B A

R O M  EXCHAHGE ASSURANCE
Ustanovljena 1720. leta 

Glavni zastopnik za dravsko banovino:

Ing. Jožko Koki, Ljubljana, Resljeva cesta 16-18
Družbena imovina £  29,290.966-03. L j. preko 7 milijard dinarje«

Z a v a r u j « :  Požar, šomaž, vlomsko tatvino, avtomobilske škode in 
nezgode, trajno in začasno nesposobnost, razbitje stekla, 
dolžnost jamstva in potres

manj k ritiz iran ja  in več pozitivne
ga dela, pa bo tudi trgovski stan  
tako upoštevan; kakor zasluži po 
svoji gospodarski pomembnosti. 

Lepo sestavljeno poslovno poro- 
ilo uprave, ki je sestavni del 

predsednikovega poročila, razprav
lja na jp re j o splošnem  gospodar
skem  položaju v kranjskem  okra
ju, o finančni politiki te r  om enja 
borbo združenja proti šušm arstvu 
n krošnjarstvu. Ta boj je b il delo

ma uspešen, saj je  bilo ugotovlje
nih 207 prestopkov. Nato navaja 
poročilo borbo proti veleblagovni- 
am, proti monopolizaciji, poroča o 
aznih akcijah združenja glede za

p iran ja in odp iran ja  trgovin ter o 
delovnem  času osebja. Združenje 
se je zlasti tudj prizadevalo, da 

meji nelojalno konkurenco. Z dru
ženje je podalo k raznim  zakon
skim  načrtom svoje m nenje. U pra
va je mnogo razpravljala tudi o 
obvoznem zavarovanju trgovstva. 
Za kra je , p rizadete  po vrem enskih 
nezgodah, je zbrala uprava med 
lanstvom 3.430 din . Na »Trgovski 

liste je naročenih 210 članov.
Obračun trg. strokovne nadalje

valne šolo izkazuje 31.830 d in  iz
datkov, h katerim  so prispevali: 
učni gospodarji 13.850, občine 
0.450, Zbornica 2000 in Združe

nje 5.550 din. Učni uspehi so bili 
zelo dobri, šolo obiskuje 58 go
jencev.

Združenje je štelo koncem leta 
937. 393 rednih in 22 prostovolj- 
h Članov, ki so izvrševali 434 

trg. obrtov R egistriranih  je bilo 
74 pomočnikov, 88 pomočnic ter 
62 vajencev in vajenk. P isarna 
združenja je b ila  zelo delavna ter 
je napravila nič manj ko 274 davč
nih prijav , 17:! pritožb in 448 raz- 
nvh vlog za člane.

Poročilo uprave je bilo soglasno 
Sprejeto.

Računski zaključek za 1. 1937. 
zkazuje 124.559 din  dohodkov in 

202.367 din izdatkov, ker se je iz
plačalo 72.000 din  Združenju v 
Škofji Loki. Cisto prem oženje 
združenja je znašalo koncem leta
252.956 din.

Podporni fond se je povečal za 
4.042 na 31.233 din.

V soglasju z nadzorstvom  je 
uprava sklenila , da  se višek do
hodkov porabi za plačilo deležev 
Konzorcija »Trg. lista , za izredno 
dotacijo šol v K ranju in Tržiču, 
za podporo pom očniškem u zboru 
za p rire jan je  tečajev, za k ritje  kon
trolne službe in za razne nagrade 

Soglasno je občni zbor odobril 
obračun za 1. 1937., prav tako pa 
tudi poročilo in predlog nadzor
stvenega odbora, ki ga je podal 

Jazbec, da so podeli upravi 
absolutorij.

Proračun za I. 1938. je podal ta j
nik Kožman. P roračun  izkazuje 
72.000 din izdatkov in prav toliko 
dohodkov, kontro lna služba pa še 
posebej 7200 d in  izdatkov. Tudi 
proračun je občni zbor soglasno 
odobril.

Sklene se, da  se določi vpisnina 
za podružnico »Tourist Office« na 
500 din. Za častnega člana Franja 
S irca se naroči častna diploma.

Glede »Trg. lista« se sklene, da 
je naročba na tedensko številko za 
vse člane obvezna, vendar pa mo 
re uprava najrevnejše od te dol/, 
nosti oprostiti.

P red log  m anufakturistov, da 
ustanove lastno sekcijo, se sprej 
me, enako tudi prav iln ik  za sek 
cijo.

V im enu zbornice je nato po
zdravil občni zbor

zbor. svet. Franc Gorjanc
Ugotavlja potrebo m edsebojne 

sloge in  stanovske solidarnosti te r  
poroča podrobno o poslovanj 
davčnih in rek lam acijsk ih  odbo 
rov. Dalje poudarja potrebo, da se 
izobrazba trgovskega naraščaja 
dvigne te r  u red i obratovalni čas 
trgovinah. G. Gorjanc om enja

zbornična strem ljenja, da  se urede 
vse težkoče, katere  brem ene t r 
govski stan. Omenja, da je Zbor
nica dosegla prepoved izdajanja 
dovolil k rošn jarjem  za m anufak
turo. Posebno pa poudarja poživ
ljen izvoz naših produktov, sana
cijo zadružništva te r  zahtevo po 
znižanju obrestne m ere in odp ra
vo zadružnih privilegijev. Dalje 
zahteva, da se trošarina  od benci
na uporabi za ceste, te r ugotavlja, 
da se je davčni vijak nekoliko 
omilil. P redp isi glede trgovske 
uposobljenosti pa se m orajo po
ostriti. Končno ugotavlja, da  ima 
združenje pisarno, ki uživa velik 
ugled in se naj člani poslužujejo 
voje p isarne v vseh težkočah in 
tanovskih zadevah. A pelira na 
se, da  sodelujejo in pozitivno 

delajo. Obljublja vso pomoč zbor- 
ice. (Odobravanje.)
K b e se d i  so javi

zastopnik Zveze Roman 
Golob,

ki uvodoma poroča o delu  Zveze 
pretek lem  letu. Omenja efekt 

borbe proti veleblagovnicam  ter 
e zahvaljuje združenju, da je so- 
idarno nastopilo s tovariši v Ljub

ljani. Dalje om enja stališče, k i ga 
je Zveza zavzela k zadružnem u za
v o r n i, ki ga gospodarski sloji od
ločno odklanjajo. Podrobneje je 
očrtal akcijo, ki se vodi za uvedbo 
obveznega zavarovanja za trgovce 
te r  zahteval sprem em bo § 19. o. z., 
da se p redpisi glede usposoblje- 
vosti poostre. Opisal je p rizadeva

nje zveze za odpravo nedostatkov 
m  železnici, pošti, njen boj za od

pravo kartelov, v katerih  so celo 
drž. podjetja, om enja um azano ne
lojalno konkurenco, monopolizaci- 
jo šolskih kn jig  in zvezkov te r  
monopolizaeijo tiskovin, ki se mo
rajo tiskati lo v državnih  tisk a r
nah. Ugotavlja, da trgovstvo nima 
»ra v e zaslombe n ik jer te r je zato 

tem večja potreba lastnega močne
ga stanovskega tiska. Zato apelira 
na vse navzočne, da z vsemi silam i 
podprejo  edino stanovsko glasilo, 
to je »Trgovski list«. G. Golob 
končno zahteva, da se ustanovi go
spodarski svet, ki bi izvrševal vsa 
gospodarska dela  po gotovem na
črtu.

Navzočni so poročilo g. Goloba 
vzeli z aplavzom na znanje.

Po zahvali p redsednika zastop
nikom Zbornice in Zveze te r  še 
posebej članu reklam acijskega od
bora, Gorjancu, je zaključil p red 
sednik Berjak občni zbor.

Doma in po svetu

K onferenca jugoslovanskega epi- 
skopata je sklicana za 3. m aj v 
Zagrebu.

V C arigradu se je začelo zase
danje Gospodarskega sveta B al
kanske zveze.

Nemška vlada je povabila našo 
vlado, da se začno trgovinska po
gajan ja  zaradi priključitve Avstrije 
k Nemčiji.

F inančni m inister je izdal odlok 
o taksn i prostosti za zadruge, ki 
so prilagodile svoja pravila nove
m u zadružnem u zakonu. Nič m anj 
ko 23 taksn ih  osvoboditev navaja  
odlok. O teh  taksnih  olajšavah 
bomo še spregovorili.

P ogajan ja  med čsl. vlado in  
stranko sudetskih Nemcev poteka
jo neugodno, ker pač Henleinova 
stranka  kljub vsem koncesijam 
praške vlade noče opustiti svoje 
radikalne agitacije, ki je v svojem 
jedru naspro tna  vsakemu spora
zumu.

Francoski senat je odklonil po
oblastila Blumovi vladi, ker n im a 
v n jo  zaupanja. Padec Blumove 
vlade je zato neizbežen.

Francoska vlada nam erava bolj 
aktivno poseči v dogodke v srednji 
Evropi te r zlasti popolnoma raz
čistiti odnošaje do svojih zavezni
kov. Tako bo zahtevala od Poljske 
čisto določene izjave, če je priprav
ljena Poljska priskočiti F ranciji v 
pomoč, če bi m orala ta  b ran iti ne
odvisnost češkoslovaške.

Po vsej Avstriji in Nemčiji se 
delajo velikanske priprave za n e 
deljski plebiscit. Nobenega dvoma 
ni, da se bo izjavil nemški narod 
z naravnost ogromno večino za 
Priključitev Avstrije k Nemčiji.

Nad Barcelono je proglašeno 
obsedno stan je . Barcelonska vlada 
se bo baje preselila v drugo mesto. 
Republikanske čete so začele na 
m nogih odsekih fronte p ro ti
ofenzivo, ki je bila deloma tud i 
uspešna.

Na kitajskem  bojišču dobivajo 
K itajci polagoma premoč. Tuji opa
zovalci so si vsaj edini v tem, da 
je odpor Kitajcev vedno močnejši, 
položaj japonskih čet pa vedno 
težavnejši. Napetost med bko 
in sovjetsko Rusijo se je povečala, 
ker Japonske ni zadovoljil sovjet
ski odgovor n a  njeno noto zaradi 
aktivnega sovjetskega podpiranja 
K itajcev.

V Ljubljani je um rla v četrtek  
ponoči F ran ja  Tavčarjeva, dvorna 
dam a in  dolgoletna voditeljica n a 
rodnega ženstva. še  pred kratkim  
je praznovala svojo 701etnico, pred 
tedni pa je n a k ra t zbolela in  v 
kratkem  se je njeno zdravstveno 
stan je  poslabšalo, da je končno 
bolezni podlegla. Pokojnica je bila 
ena naših  prvih narodnih  dam , ki 
je  omogočila vse polno narodnih  
akcij, ki je tud i vodilno sodelo
vala pri zb iran ju  podpisov za .m aj
niško deklaracijo. Pokojnica je bila 
dalje znana kot velika dobrotnica., 
zlasti dijakov in  vseh m ladih t a 
lentov. Zaslužno in  požrtvovalno 
narodno delavko bo ohiarul slo
venski narod v hvaležnem  spominu.

Občni zbori
H raniln ica v Križevcih d. d. ima 

redni občni zbor dne 29. ap rila  ob 
9 dopoldne v prostorih  P rekm ur
ske banke v M urski Soboti. Na 
dnevnem  redu so tudi volitve. G la
sovalno pravico im ajo deln ičarji; 
ki so vpisani vsaj 6 dni p red  obč
nim  zborom v tem eljno knjigo d e l
ničarjev.

O brtna banka im a 17. redni 
občni zbor v to rek  dne 19. ap rila  
v prostorih  ravnateljstva v Ljub
ljani, G radišče 2. Najmanj 10 del
nic je  treb a  položiti najkasneje  
osem dni pred  občnim zborom p ri 
Obrtni bank i v L jubljani ali p r i  
L jubljanski k red itn i banki v Ljub
ljani.

Radio Ljubljana
Sobota dne 9. aprila. 12.00: P lo

šče — 12.45: Poročila — 13.00: Na
povedi — 13.20: Plošče — 14.00: 
Napovedi — 17.00: K lavir in  h a r 
monij (gdč. M elita G njezda in  
g. K aškarov D im itrij) — 17.40; 
Strokovno šolstvo prip rav lja  tem e
lje načrtnem u gospodarstvu (inž. 
Rado K regar) — 18.00: Radijski 
orkester — 18.40: P sihotehničnt
oddelki in njihovi rezu lta ti (Av
gust K uhar) — 19.00: Napovedi, 
poročila — 19.30: Nac. u ra  —
19.50: Pregled sporeda — 20.00: O 
zunanji politiki (dr. Alojzij K u
h ar) — 20.30: P isan večer iz p ri
spevkov v hum orističnem  listu 
»Škratu«, ki so ga v letih  1883. do 
1885. izdajali v L jubljani Janko  
Pajk, Ivan Železnikar, Srečko M a- 
golič. Za radio  izbral in  sestavil 
Niko K uret. Sodelujejo člani rad. 
igralske družine te r  Jožek in  J e 
žek — 22.00: Napovedi, poročila — 
22.15: Radijski orkester.

R. Z. Z NEOM. Z.

Ljubljana, Mikloiiieva cesta it. 6, v lastni palaS
obrestuje hranilne
v loge  najugodneje

Nove vloge vsak las razpoložljivo (U le po 4%, proti oflpovefli »o 5%

bdajatelj »Konzorcij Trgovskega llrte«, njegov predstavnik dr. Ivan Pie«, urednik Aleksander Železnikar, tiska tiskarna »Merkur«, d. d .  njen predstavnik Otmar Mlhalek, vsi v Ljubljani.


